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سرمقاله

صادرات مجدد از كشورهاي خارجي به ايران بايد منافع اقتصادي 
ايران،  اقتصاد  براي  آن  سود  طرف  باشد.  داشته  سود  طرف  دو 
فعاليت هاي  در  مشاركت  براي  كشورها  آن  سرمايه گذاران  الزام 
اقلام  صنايع  زمينه  در  اقتصادي  ويژه  و  آزاد  مناطق  اقتصادي 
امارات  و  چين  صادرات  كه  همچنان  است.  ايران  به  صادراتي 
باشد. رعايت  داشته  اقتصادي دو طرف سود  منافع  بايد  ايران  به 
براي  كاري  فرصت هاي  و  اشتغال  ايجاد  مقوله  به  اعتدال  اين 
كشور  اقتصادي  ويژه  و  آزاد  مناطق  مي انجامد.  ايراني  جوانان 
موجود،  هوايي  و  دريايي  زميني،  دسترسي  راه هاي  از  استفاده  با 
اين  برخوردارند.  مجدد  براي صادرات  قانوني  ويژه  مزيت هاي  از 
اروپايي و آسيايي  ارتباطي ورود كالاهاي كشورهاي  مناطق، پل 
شمار  به  مشترك المنافع  و  همجوار  كشورهاي  به  شرقي  جنوب 

مي روند. 
و  اصلاح  و  مناسب  مالي  نهادهاي  و  خدماتي  سيستم  به  توجه 
نيازهای  به  پاسخگويی  هدف  با  مالی  نظام  همه جانبه   تقويت 
از  برخوردار  و  مناسب  زيرساخت هاي  توسعه  به  توجه  اقتصادي، 
بانكي  نظام  تقويت  و  مجدد  صادرات  در  جهاني  استانداردهاي 
متناسب با اقتصاد بين المللي،  فرصت هاي مفيدي را فراروي صنايع 
صادرات مجدد در مناطق آزاد و ويژه اقتصادي كشور قرار مي دهد. 
از سويي، بهاي تمام شده بسياري از كالاهايي را كه امكان صدور 
مجدد آنها از طريق مناطق وجود دارد، به علت همطرازي با ساير 
كشورها مانند سنگاپور، دبي و هنگ كنگ، امكان سفارش كالاهاي 
موضوع صادرات مجدد را از اين مناطق امكان پذير مي سازد. از اين 
مناطق،  اين  روي  پيش  موجود  چالش هاي  ساختن  مرتفع  با  رو، 
ويژه  و  آزاد  مناطق  سرمايه گذاران  اختيار  در  بسياري  فرصت هاي 
حائز  بسيار  آنها  به  توجه  كه  مي شود  داده  قرار  ايران  اقتصادي 

اهميت است. 
ارزش كل صادرات مجدد دنيا حدود 2800ميليارد  در حال حاضر 
اميرنشين  دلار است. سنگاپور، هنگ كنگ و در مقياس كوچك تر 
شمار  به  جهاني  مجدد  بزرگ صادرات  قطب  سه  امارات،  در  دبي 
درآمد  از  بيش  كالا  از صادرات مجدد  آنها  ارزي  درآمد  و  مي  آيند 
هلند  در  رتردام  بندر  اروپا،  در  است.  آنان  ملي  از صادرات  حاصل 
مهم ترين مركز توزيع مجدد كالا است و بخش عمده ای از صادرات 
مجدد كشور هلند و تعدادی از كشورهای اروپايی از طريق اين بندر 
انجام می شود. در هنگ كنگ بالغ بر 94درصد ارزش كل صادرات 
45درصد  به  دبي  در  رقم  اين  مي دهد.  تشكيل  مجدد  را صادرات 
اين در حالي است كه گفته شده حجم مبادلات تجاری  مي رسد. 
رسيده  دلار  17ميليارد  از  بيش  به  سال 2014،  در  ايران  و  امارات 

وزير جديد اقتصاد؛ 
بازارهاي دو سر سود تجاري براي تقويت صادرات مجدد مناطق آزاد

دكترعبدالرسول خلیلي 
استاد دانشگاه و كارشناس ارشد مناطق آزاد

با رای اعتماد مجلس شورای اسلامی

كرباسیان، سکاندار كشتی طوفان زده اقتصاد كشور

گذشته  سال  در  امارات  به  ايران  صادرات  ارزش  ميان  اين  از  كه 
ميلادی بيش از دو ميليارد دلار و 440ميليون دلار بوده است. هر 
از  بالاتر  به  مراتب  به  اخير  مبادلات در سال های  اين  فرايند  چند 
اين ارقام مي رسد... قابل ذكر است مبادلات تجاری ميان ايران و 
امارات بر محور صادرات مجدد كالا بايد براساس جذب بازارهای 
متمركز  مشترك  صورت  به  طرف  دو  منافع  رعايت  با  منطقه اي 
شود، به ويژه آنكه پيش بيني مي شود با لغو تحريم هاي خودسرانه 
شوراي امنيت، فرآيند مبادلات تجاری غيرنفتی ميان دو كشور به 

مراتب افزايش بيشتري بيابد. 
با كشورهاي صادركننده كالا  دبي  منفي  تجاري  تراز  به  توجه  با 
نظام  ذاتا  كه  غرب  مالي  بحران هاي  و  سرمايه  وارونگي  آن،  به 
نشان  اقتصاد  عرصه  در  را  خود  هرازگاهي  و  است  سرمايه داري 
به  بايد  كشورها  سوي  به  ايران  بازار  گشايش  منافع  مي دهد، 
در  فعاليت  به  علاقه مند  كشورهاي  سوي  از  طرفه  دو  صورت 
باشد.  كالاها  كننده  وارد  ايران  اگر  حتي  شود،  طراحي  ايران 
كار  ايجاد  براي  را  كاربر  اقتصادي  اثرات  بايد  منافع  اين  كاربري 
صنايع  رشد  و  توسعه  براي  فرصت  بهترين  كند.  دنبال  ايران  در 
ايران،  اقتصادي  ويژه  و  آزاد  مناطق  طريق  از  مجدد  صادرات 
برنامه ريزي و تهيه اكشن پلان براي رشد آنها مبتني بر صادرات 
است.  ايران  همجوار  كشورهاي  وارداتي  اقلام  براساس  مجدد 
آنها  مجدد  صدور  امكان  كه  كالاها  از  بسياری  شده  تمام  بهای 
موانع  رفع  با  اقتصادي  طور  به  بايد  دارد،  وجود  ايران  طريق  از 
و  دبی  سنگاپور،  نظير  كشورها  ساير  از  ارزان تر  مجدد  صادرات 
از  كالاها  سفارش  امكان  كه  طوري  به  شود،  تعيين  هنگ كنگ 

باشد.  داشته  متقاضيان وجود  طريق 
آسياي  در كشورهاي  منطقه اي  بازارهاي هدف  به  توجه  اين رو  از 
كشورهاي  برخي  و  پاكستان  افغانستان،  عراق،  آفريقا،  و  ميانه 
ارزش  با  كالاهاي  انواع  مجدد  صادرات  براي  خليج فارس  حاشيه 
افزوده بالا بايد از اولويت هاي مناطق آزاد و ويژه كشور قرار گيرد. 
مناطق آزاد و ويژه ايران به مثابه فرصت هاي رقابتي اقتصاد ايران 
فناوري  فرآورده هاي  براي صدور مجدد  بازار  ارزان ترين  مي توانند 
قطعات  جمله  از  رايانه  نرم افزار  و  سخت افزار  از  اعم  اطلاعات 
اين  شدن  كامپيوتري  فرايند  به  توجه  با  برقی  لوازم  الكترونيك، 

كشورها با مشاركت اماراتي ها و چيني ها باشند.
از اين رو، وزير پيشنهادي وزارت امور اقتصادي و دارايي بايد يكي 
در  آزاد  مناطق  نوظهور  اقتصاد  تقويت  براي  را  برنامه هاي خود  از 
راستاي تحقق سياست هاي اقتصاد مقاومتي رونق صادرات مجدد 

قرار دهد.

حرکت قشم بر روی ريل های 
توسعه، تعاون و رفاه

صفحه 4 را بخوانید

و 15رای  مخالف  موافق، 31رای  اخذ 240رای  با  كرباسيان  مسعود 
ممتنع سكاندار كشتی طوفان زده اقتصاد كشور شد. طی هفته های اخير 
گمانه زنی ها و اسامی مختلفی برای وزارت اقتصاد و دارايی مطرح شد، 
اما در نهايت قرعه تصدی اين وزارتخانه كه مجری و سياست گذار 

اقتصاد كلان و سياست های مالی دولت است، بنام وی رقم خورد.
مسعود كرباسيان كه در دولت يازدهم در سمت معاون وزير اقتصاد 
و رئيس كل گمرك جمهوری اسلامی ايران بوده است، اكنون در 

جايگاهی بالاتر قرار گرفت و وزير اقتصاد معرفی شد.
وی كه ليسانس برنامه ريزی، فوق ليسانس مديريت با گرايش سيستم و 
دكترای مديريت بازرگانی است، حالا سكاندار وزارت اقتصاد در كابينه 
دولت دوازدهم خواهد بود و همه نگاه ها به برنامه ها و سياست های 

اوست تا بتواند با چالش های اقتصادی موجود دست  و پنجه نرم كند.
كرباسيان در 4سال دولت يازدهم توانست سامانه جامع گمرك را 
تأثيرگذاری برای  طراحی و راه اندازی كند كه اين سامانه كاركرد 
برخورد با قاچاق و فساد داشته و به ارتقای شفافيت و سلامت در 

نظام تجارت خارجی كمك كرده است.
يكی از شاخصه ها و ويژگی های فردی كرباسيان، مديريت اجرايی 
توانمند وی بوده است كه با همت و تلاش های مجدانه، سامانه ای 
را كه پيش از آن در چشم انداز 10ساله گمرك طراحی شده بود، در 

عرض كمتر از 4سال به تكامل خوبی برساند.
شايد تجربه قرار گرفتن مناطق آزاد در زيرمجموعه وزارت اقتصاد، 
خود چالش های زيادی را برای كرباسيان به همراه داشته باشد، ولی 
تجربه  اين  از  در گذر  مديريت وی كمك شايانی  تجربه  بی شك 

جديد در بدنه وزارت را به همراه خواهد داشت.

چالش های پیش  روی وزارت اقتصاد
عرصه  در  آنكه  از  پيش  كرباسيان  تحصيلی  گرايش  وجود  اين  با 

و  معدن  صنعت،  وزارت  موضوع  به  باشد،  داشته  كاربرد  اقتصاد 
يا بازرگانی تعلق دارد و بارها نيز علاقه خود را به اين  تجارت و 
اقتصاد  وزير  عنوان  به   حاضر  حال  در  اما  است،  داده  بروز  عرصه 
دولت دوازدهم منصوب شده است كه از اين پس قطعا با چالش های 

متعدد روبه رو خواهد بود.
اقتصاد كشور پس از فراز و فرودهای سال های اخير به گفته علی 
طيب نيا وزير اقتصاد دولت يازدهم ، نيازمند اصلاحات ساختاری و 
بنيادی اقتصادی بوده كه قطعا لازمه آن نياز به شجاعت، جسارت 

و عزم همگانی و همت بلند قوا و مسئولان است.
يكی از چالش های كنونی وزارت اقتصاد تحول در نظام بانكی به 
عنوان محرك اقتصاد و تامين كننده منابع مالی است كه اين روزها 
خود با مشكلات عديده ای دست و پنجه نرم می كند و نياز مبرم 
بين المللی  بانك های  شعب  ورود  به  خارجی،  سرمايه گذاری  حوزه 
آزاد  مناطق  در  پايلوت  به عنوان  اين شعب  راه اندازی  و  به كشور 

می باشد.
نظام بانكی نيازمند جراحی بزرگی است كه به تعبير وزير اقتصاد 
خواهد  همراه  مدت  كوتاه  آشفتگی  و  خونريزی  با  يازدهم  دولت 
را  بالندگی  و  توسعه  مسير  می تواند  نقاهت  دوره  از  پس  اما  بود، 

بپيمايد.
انتظارات  كشور  آزاد  مناطق  در  درگير  اقتصادی  فعالين  بی شك 
بی شماری در جهت رفع سيلی از موانعی دارند كه به تعبيری شايد 
خصوص  به  مختلف  سازمان های  همراهی  عدم  دليل  به  تاكنون 
است،  داشته  وجود  آنها  پويايی  و  حركت  مسير  در  اقتصاد  وزارت 
حال بايد ديد پس از يك دوره برگشت به عقب از نگاه جايگاهی 
مناطق آزاد كشور در دولت يازدهم، اهداف و برنامه های كرباسيان 
در جهت پيشرو بودن مناطق آزاد در حوزه های مختلف برای رونق 

اقتصاد كشور چيست! 

گفت وگو با مهندس حمیدرضا مومنی
 رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم

آئین تجلیل از پیشکسوتان ورزش 
گیلان در منطقه 
آزاد انزلی برگزار شد

حرکت سریع کیش 
بر روی محور گردشگری

با حضور دبیرکل کمیته ملی المپیک، استاندار گیلان و مهندس مسرور

رئیس سازمان میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
کشور بیان کرد:

6

3

می دادم،  انجام  باید  كه  را  وظایفی  مهم ترین  از  یکی   
راه اندازی بیمارستان خلیج فارس بود كه به حمدا... این 

امر صورت گرفت

 در جهت جذب سرمایه گذاران در بخش های مختلف 
در حال حركت هستیم

 به امید خدا تا پایان سال جاری حدود 14000شغل توسط 
بخش خصوصی در منطقه آزاد قشم ایجاد خواهیم كرد

 منطقه آزاد قشم با توجه به ژئوپارک قشم دارای یک 
تبلیغاتی  بزرگ  عامل  می تواند  كه  شد  بین المللی  برند 

باشد برای توسعه گردشگری در جزیره قشم



اخبار-قشم

صادرات 2میلیون دلار 
خوراک دام از قشم به عمان

حفظ سلامت خانواده ها 
از مهم ترین اولویت های 
سازمان منطقه آزاد قشم

دوشنبه 30 مرداد ماه 1396 - 21 آگوست  2017 - شماره 331

مناظره
2

QESHMقشم

بزرگمردان آزاده جنگ تحمیلی آبروی ایران اسلامی هستند
دیدار مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم با خانواده های آزادگان

به مطالبات آنان را صادر کرد و با اعطای لوح تقدیر از صبوری 
بی پایان آنان تشکر نمود.

در متن این لوح تقدیر آمده است:
حال  همه  در  آزاده  می فرمایند:  السلام  علیه  صادق  »امام 
او رسد، شکیبایی ورزد و اگر  آزاده است، اگر بلا و سختی به 
مصیبت ها بر سرش فرو ریزند، او را نشکنند؛ هر چند به اسیری 
و  سختی  به  و  نهد  دست  از  را  آسایش  و  شود  مقهور  و  افتد 

تنگدستی افتد، چنانکه یوسف صدیق امین به بندگی گرفته شود 
و مقهور و اسیر گشت، ولی این همه به آزادگی او آسیبی نرساند. 

اصول کافی، جلد 2 صفحه 69
با سلام و تحیات

حضور  شاهد  اسلامی  میهن  سال 1369،  26مردادماه  روز 
کبوتران سبکبالی بود که پس از سال ها حضور در اسارتگاه ها، 
قدم به خاک پاک میهن اسلامی می گذاشتند. قاصدک آزادی 
در چنین روزی پیام آور رهایی بود. این کبوتران از بند رسته، به 
آغوش ملت خود برگشتند. میهن اسلامی چراغانی بود و شعف 
انقلاب و جنگ  این رسولان  از حضور  و سروری وصف ناپذیر 
سراسر ایران را فرا گرفته بود. آزادگان به محض ورود، بر خاک 
وطن بوسه زدند؛ سرزمینی که قدم به قدم آن با خون بهترین 
در سال های  توانستند  آنها  بود.  تطهیر شده  این ملت  فرزندان 
زجر و شکنجه و درد و بیماری، جسم و روح و روان خود را حفظ 
بازگشت به میهن در صحنه های مختلف اجتماعی  تا در  کنند 
سرمشق و نمونه ای باشند برای همگان تا در دوران سازندگی 
روبه رو شود و  با دشمنان خود  مقاوم تر  و  ما پرصلابت تر  ملت 
مشکلات را با بردباری به منظور پیشرفت، ترقی و عظمت ایران 
این روز عزیز را به شما تبریک  اینجانب  اسلامی تحمل کند. 
عرض نموده، از خداوند منان برای جنابعالی و خانواده محترمتان 
که همواره یار و یاورتان بوده اند، آرزوی سلامتی و توفیق دارم. 
رهنمودهای  از  پیروی  و  بی همتا  معبودی  عنایت  با  است  امید 
العالی(  ظله  )مد  خامنه ای  امام  حضرت  ولایت،  عظمای  مقام 
موفق  اسلامی  مقدس  نظام  متعالی  اهداف  تحقق  راستای  در 

و موید باشید«.

مدیرکل گمرک و ترانزیت 
سازمان منطقه آزاد قشم خبر داد:

مدیرسلامت، ورزش، امور اجتماعی و جوانان سازمان 
منطقه آزاد قشم اعلام کرد:

توانمند سازی بانوان غرب جزیره از اهداف اداره کل میراث فرهنگی منطقه آزاد قشم

آموزش و افزایش آگاهی، مهم ترین رکن کاهش حوادث کار

هرمز امیری، مدیرکل گمرک و ترانزیت سازمان منطقه آزاد قشم 
این  از  بار  نخستین  برای  دام  خوراک  دلار  2میلیون  صادرات  از 
جزیره به مقصد کشور عمان خبر داد و در این زمینه به خبرنگاران 
گفت: محموله افزون بر 2میلیون دلاری خوراک دام با وزن بیش 
از 2هزار تن در شیراز تولید شده و طی زمان بندی، از اسکله بهمن 

قشم به منطقه صحار عمان صادر می شود.
وی با اشاره به بارگیری و صادرات 150تن از این محموله افزود: 
در  اشتغال زایی  و  ملی  تولید  از  کنار حمایت  در  افزایش صادرات 
منطقه های آزاد به عنوان یکی از محورهای مهم سیاست اقتصاد 
مقاومتی ابلاغی مقام معظم رهبری، مورد توجه مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد قشم بوده و در این راستا با راه اندازی خط دریایی قشم- 
به  افزایش مناسبات تجاری 2کشور  برای  عمان فرصت مناسبی 

وجود آمد.
به  اشاره  با  آزاد قشم  منطقه  ترانزیت سازمان  و  مدیرکل گمرک 
بیان  هفته گذشته  در  به عمان  دوجداره  پنجره  تن  پنج  صادرات 
دریایی  این خط  راه اندازی  نیز در کنار  بهمن  اسکله  توسعه  کرد: 
در کنار افزایش صادرات از این جزیره، موجب افزایش فرصت های 

درآمدزایی در صنعت گردشگری نیز شده است.
افزایش  از  قشم،  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل  این  از  پیش 
از این جزیره خبر  80درصدی صادرات به ارزش 32میلیون دلار 

داده بود.

فرهنگی،  میراث  مدیرکل  حسینی،  جعفری  محمدامین  سید 
صنایع دستی و گردشگری منطقه آزاد قشم در جلسه هماهنگی 
جامع  های  دوره  برگزاری  از  قشمی  هنرمندان  و  تعاونی ها  با 
آموزشی صنایع دستی در روستاهای جزیره قشم خبر داد و گفت: 
وجود هنرمندان خوش ذوق صنایع دستی و فعالیت قابل توجه 
بومی ها در این حوزه، سبب برگزاری دوره های جامع آموزشی 
غربی  روستاهای  از  فراگیر  حرکت  این  آغاز  با  دستی  صنایع 

جزیره شده است.
و  ظرفیت ها  به  اتکا  بر  جمهوری  محترم  ریاست  تاکید  وی 
سازمان  مدیرعامل  توجه جدی  و  محلی  جوامع  توانمندی های 
منطقه آزاد قشم به توانمندسازی و تقویت استعدادهای مردمان 

جزیره قشم را چراغ روشن این طرح عنوان کرد .
فرهنگی،  معاون  اهتمام  و  مدیرعامل  توصیه  با  افزود:  جعفری 
اجتماعی و گردشگری سازمان منطقه آزاد قشم در جهت تدوین 
شهرستان  جزایر  دستی  صنایع  سازی  اقتصادی  و  جامع  طرح 
قشم، شناسایی، جذب و پرورش استعدادها و ظرفیت های جامعه 
را در  زنان هنرمند قشم، هرمز و هنگام  به خصوص  محلی و 

دستور کار اصلی خود قرار داده ایم.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری منطقه آزاد 
در  آموزش  بر  مبتنی  طرح  این  شدن  فراگیر  به  اشاره  با  قشم 
مدت،  بلند  برنامه های  در  ما  داشت:  بیان  جزیره،  نقاط  تمامی 
میان و کوتاه مدت دسترسی به کلیه اهداف طرح جامع صنایع 

دستی را به عنوان یک ماموریت اصلی دنبال خواهیم کرد.
وی برنامه ریزی جهت ایجاد اشتغال و توانمند سازی بانوان غرب 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و  اداره کل  اهداف  از  را  جزیره 
گردشگری منطقه آزاد قشم برشمرد و افزود: اولین گام در این 
راستا آموزش دوره ای صنایع دستی و تقویت توان هنری جامعه 

سلیمان رنجبری، مدیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی سازمان منطقه 
برای    HSEو ایمنی  آموزشی  دوره های  برگزاری  از  قشم  آزاد 
کارگران و پیمانکاران باهدف ارتقای ایمنی کارگران در محل کار 

قشم  آزاد  منطقه  سازمان  مدیرعامل  مومنی،  حمیدرضا 
همزمان با سالروز بازگشت آزادگان سرافراز به میهن اسلامی، 
از جانفشانی های  با خانواده های آزادگان  در دیداری صمیمانه 
ایران  آبروی  مایه  را  آنان  و  تقدیر کرد  تاریخ  بزرگمردان  این 

اسلامی دانست.
با  دیدار  این  در  قشم  ازاد  منطقه  سازمان  مدیره  هیات  رئیس 
سریع  رسیدگی  دستور  آزادگان،  مشکلات  و  چالش ها  بررسی 

محلی و زنان در روستاهای غرب جزیره است.
جعفری گفت: در حال حاضر این برنامه آموزشی از روستاهای 
چاهو شرقی، درکو و سلخ  شروع شده است و طی آن 70نفر 
آموزش  گلابتون دوزی  و  کیف دوزی  رشته های  در  بانوان  از 

می بینند.
منطقه  گردشگری  و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
سایر  شده،  انجام  برنامه ریزی  براساس  کرد:  اظهار  قشم  آزاد 

و کاهش آسیب های ناشی حوادث از کار خبر داد.
به  مربوط  ایمنی  آموزشی  دوره  نخستین  گفت:  باره  این  در  وی 
تولیدکنندگان و شرکت های فعال در شهرک های صنعتی جزیره 

روستاهای غرب جزیره نیز در طی ماه های آینده تحت پوشش 
این دوره های آموزش صنایع دستی قرار می گیرند.

وی در پایان با اشاره به برگزاری بیست و هشتمین نمایشگاه 
ملی صنایع دستی در تهران از 1 تا 7شهریور، حضور نمایندگان 
موقعیت  را  خطه  این  هنرمندان  و  قشم  آزاد  منطقه  سازمان 
دیگر  به  قشم  جزیره  دستی  صنایع  هنر  معرفی  برای  مناسبی 

اقوام ایرانی دانست.

بیست و سوم مرداد ماه در مرکز رشد قشم برگزار شد.
وی ادامه داد: دومین دوره آموزش ها مربوط به کارفرمایان فعال 
با  پیمانکاران  و  کارفرمایان  آن  در  و  است  ساختمان  بخش  در 
ضرورت و اهمیت ایمن سازی محیط کار برای کارگران، استفاده 
از وسایل و تجیهزات ایمن و مناسب، ساخت جان پناه در محل 

کار و... آشنا می شوند.
احتمالی  با مخاطراتی  رنجبری اظهار داشت: آشنایی کارفرمایان 
که می تواند در محیط کار به وجود آید و عواقب جبران ناپذیر این 
مخاطرات، می تواند نقش بسزایی در کاهش آسیب های ناشی از 

حوادث کار داشته باشد.
به گفته مدیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی سازمان منطقه آزاد قشم 
شرکت در این دوره ها برای عموم آزاد و رایگان است و در پایان 
اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  اداره  از  مشترک  معتبر  گواهی نامه 

سازمان منطقه آزاد و اداره فنی و حرفه ای اعطا می شود.
وی ادامه داد: همچنین با رایزنی های انجام شده با مرکز آموزش 
و تحقیقات اداره کار استان هرمزگان در آینده ای نزدیک دوره های 
ارتفاع، کار  ارتفاع، جوشکاری در  ایمنی همچون کار در  آموزش 
با برق و سایر مشاغل مرتبط به حوزه ساختمانی در جزیره قشم 
این  از  رایگان  به صورت  برگزار می شود و علاقه مندان می تواند 

خدمات استفاده کنند.
رنجبری یکی از مهم ترین دلایل آسیب های ناشی از حوادث کار 
را ناآگاهی کارگران و کارفرمایان دانست و افزود: در صورتی که 
سطح آگاهی و دانش کارگران و کارفرمایان افزایش یابد بی شک 
محیط کار ایمن تر می شود و ما تمام تلاش خود برای تحقق این 

موضوع را به کار بسته ایم.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری منطقه آزاد قشم خبر داد:

مدیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی سازمان منطقه آزاد قشم اظهار داشت:

جوانان  و  اجتماعی  امور  ورزش،  مدیرسلامت،  براهیمی  عباس 
در  کودکان  تعذیه  همایش  برگزاری  از  قشم  آزاد  منطقه  سازمان 
شهر درگهان خبر داد و گفت: مادران درگهانی مخصوصا زنانی که 

فرزندان خردسال دارند، از این همایش استقبال کردند.
وی اظهار داشت: این همایش با مشارکت موسسه همیاران همراز 
سلامت درگهان و با حضور دکتر عبدالباسط خطیبی زاده متخصص 

کودکان برگزار شد.
از  روانی خانواده  براهیمی حفظ سلامت جسمی و  به گفته دکتر 
اجتماعی  امور  و  ورزش، سلامت  مدیریت  اولویت های  مهم ترین 
در  نیز  همایش  این  برگزاری  و  است  قشم  آزاد  منطقه  سازمان 
جامعه  و  خانواده  حفظ سلامت  برای  که  است  برنامه هایی  ادامه 

اجرا می شود.
به گفته مدیر سلامت، ورزش و امور اجتماعی و جوانان سازمان 
با هدف حفظ  اینچنینی  برگزاری همایش های  قشم،  آزاد  منطقه 
سلامت افراد خانواده در تمامی سراسر جزیره برگزار خواهند شد. 

شایان ذکر است در سال 95 حسب آمار رسمی شبکه بهداشت و 
درمان، 69کودک زیر 5سال به علت سهل انگاری و ضعف سواد 
سلامت و فقدان دانش فرزندپروری و مهارت زندگی در قشم فوت 
شدند و به باور کارشناسان سلامت حدود 70کودک چند ماهه نیز 
پرونده رسمی فوت  و  بودند  نرسیده  اخذ شناسنامه  به مرحله  که 
داده اند؛  دست  از  را  خود  جان  سال 95  در  است،  نشده  ثبت  آنان 
آمار 139فوت کودک زیر 5سال در یکسال برای قشم، جزیره ای 
برای کودکان قابل قبول نیست و باید جهشی در دانش سلامت و 

مشاوره برای والدین برنامه ریزی و مدیریت کرد. 
در خاتمه دکتر براهیمی از زحمات آقای دکتر خطیبی زاده و موسسه 

همیاران همراز سلامت روان درگهان تقدیر و تشکر نمودند.



اخبار - کیش

کیش  خدمات  و  آب  عمران،  شرکت  شهری  امور  معاون 
در  کیش  سبز  فضای  توسعه  در  شده  انجام  اقدامات  عملکرد 
را  تاکنون  ابتدا  از  هندورابی  جزیره  و  سال  نخست  ماهه  سه 

کرد. اعلام 
جهت  در  گسترده ای  اقدامات  امسال  نخست  ماه  سه  طول  در 
از  اعم  هندورابی  جزیره  و  کیش  جزیره  سبز  فضای  توسعه 
گل های  کاشت  و  تهیه  آماده سازی،  و  بهسازی  خاکریزی، 

انجام شده است. انواع درخت و درختچه  و  فصلی 
کیش  جزیره  سبز  فضای  کل  مساحت  گزارش،  این  بنابر 
و  چمن کاری  مساحت  آن  52هکتار  که  است  518هکتار 
سبز  فضای  مدت  این  در  است.  پوششی  گیاهان  نیز  19هکتار 
پیدا  توسعه  592مترمربع  و  35هزار  میزان  به  کیش  جزیره 

است. کرده 
46مترمکعب  و  904هزار  میزان  به  مساحت  این  آبیاری  برای 
از آب  نیز  963مترمکعب  201هزار و  از پساب تصفیه خانه ای و 
چاه های  از  منظور  بدین  همچنین  است.  شده  استفاده  شیرین 

است. استحصال شده  آب  900مترمکعب  و  36هزار  نیز  کیش 
نخل،  51اصله درخت  و  در مجموع یک هزار  در همین مدت، 
کاغذی،  گل  قبیل  از  درختچه  900اصله   ، تابیبویا  و  باگونیا 
118هزار  پرچین،  196متر  لگنوم،  و  تویتیا  جاتروفا،  ختمی، 
آفتابگردان  اطلسی،  گل های  شامل  فصلی  گل  427بوته  و 
شمعدانی  ستاره ای،  دیجیتالیس،  ختمی،  جعفری،  آهار،  زینتی، 
جمله  از  پوششی  گیاهان  275مترمربع  و  4هزار  و  کالانکوآ  و 
ساحلی  پارک های  در  ودلیا  و  پورتولاکاریا  پاپیتال،  آلترنانترا، 
شده  کاشته  جزیره  میادین  و  عمومی  فضاهای  شهر،  داخل  و 

است.
و  گیاهی  آفات  سمپاشی  مترمربع  153هزار  مدت،  همین  در 
همچنین  است.  شده  انجام  کوددهی  285کیلوگرم  و  3هزار 
و  لایروبی  سبز،  فضای  روفوژهای  540مترمربع  و  15هزار 
جزیره  سبز  فضای  آبرسانی  شبکه  به  نیز  300متر  و  5هزار 
علف کشی،  چمن،  و  درخت  هرس کاری  است.  شده  افزوده 
فضای  نگهداری  جهت  گلکاری  و  آبیاری  آفات،  دفع  کودهی، 

می شود. انجام  کارگران  توسط  کیش  سبز 
در  که  مهمی  اقدامات  از  یکی  هندورابی  جزیره  در  همچنین 
هدف  با  هندورابی  جزیره  سبز  فضای  توسعه  اجراست،  دست 
این  در  تاکنون  منظور  بدین  است.  بصری  جذابیت های  ایجاد 
است  شده  ایجاد  سبز  فضای  220مترمربع  و  66هزار  جزیره 
و  12هزار  چمن کاری،  به  مترمربع  4هزار  مقدار،  این  از  که 

دارد. اختصاص  پوششی  گیاهان  به  38مترمربع 
نخل  جمله  از  درخت  انواع  864اصله  و  4هزار  جزیره  این  در 
ابریشم  چریش،  کاسیا،  کنوکارپوس،  زینتی،  نخل  خرما، 
است.  شده  کاشته  لوور  و  بنجامین  انبه،  نارگیل،  موز،  برهان، 
نیز  ایرانی  کهور  و  لوور  بومی  درخت  100اصله  این  بر  سابق 

این جزیره وجود داشته است. در 
تکوما،  تویتیا،  قبیل  از  درختچه  337بوته  و  15هزار  همچنین، 
کاکتوس  انواع  و  آلوورا  آگاو،  یوکا،  شاهپسند،  خرزهره،  آفربیا، 
و  ناترک  از جمله شمشاد،  پرچینی  گیاهان  150متر  و  3هزار  و 

است. شده  کاشته  اتریپلکس 
میزان  به  روزانه  هندورابی  جزیره  سبز  فضای  آبیاری  برای 
آب  میزان  این  که  می شود  مصرف  شیرین  آب  250مترمکعب 

می شود. تامین  هندورابی  جزیره  شیرین کن  آب  از 
لازم به ذکر است، سرانه فضای سبز در جزیره کیش برای هر 
 20 نفر  برای هر  و سرانه جهانی فضای سبز  172مترمربع  نفر 

است. شده  عنوان  25مترمربع  تا 

ارتقاء دانش مدیران و  با هدف  آزاد کشور  بار در مناطق  اولین  برای 
آموزشی  دوره  کیش  آزاد  منطقه  سازمان  مالی  حوزه  نظران  صاحب 
معاونت  به همت   )IFRS( مالی  گزارشگری  بین المللی  استانداردهای 
توسعه و مدیریت سازمان منطقه آزاد کیش و با همکاری مرکز آموزش 

حسابداران خبره برگزار شد.
به گفته عیدی پور، معاون توسعه و مدیریت سازمان منطقه آزاد کیش، 
نیازهای  تامین  برای  مشترک  زبان  یک  وجود  و  مالی  گزارش های 
به  ورود  الزامات  از  یکی  مالی  منابع  تامین کنندگان  و  سرمایه گذاران 
جامعه جهانی است. این استاندارد در اروپا پذیرفته شده و در بسیاری از 

کشورها نیز اجرا شده است.
بین المللی  استانداردهای  آموزشی  دوره  مدرس  است  گفتنی 
حسابداران  آموزش  مرکز  مدیر  نوروزبیگی،  دکتر  مالی  گزارشگری 

خبره )PACT( بود.

فضای سبز کیش و هندورابی
 جاذبه ای برای چهار فصل

دوره آموزشی استانداردهای 
بین المللی گزارشگری مالی در کیش
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دیدگاه اعضای کمیسیون فرهنگی مجلس در مورد رئیس جدید سازمان میراث فرهنگی KISHکیش 

چند تن از اعضای کمیسیون فرهنگی و فراکسیون گردشگری برای اولین بار در مناطق آزاد کشور برگزار شد
سازمان  جدید  رئیس  خصوص  در  را  خود  دیدگاه های  مجلس 
میراث  فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری بیان کردند. این افراد 
گذشته  ادوار  در  مونسان  دکتر  فعالیت های  و  سابقه  به  باتوجه 
کیش،  آزاد  منطقه  سازمان  در  ایشان  مدیریت  دوران  خصوصا 
از وی با صفات خوش سابقه، دارای شناخت کافی و با تجربه 

یاد کردند.

عضو فراکسیون گردشگری مجلس و نماینده مردم 
تبریز، آذرشهر و اسکو

یکی از اعضای فراکسیون گردشگری مجلس مونسان را مدیری 
حوزه  در  او  گفت:  و  کرد  توصیف  آزاد  مناطق  در  خوش سابقه 
گردشگری نیز ظرفیت های خوبی در منطقه آزاد کیش ایجاد کرد.

کرد:  اظهار  اسکو  و  آذرشهر  تبریز،  مردم  نماینده  ساعی،  زهرا 
تصور می کنم رئیس جدید سازمان میراث  فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری به  خوبی می تواند این مجموعه را مدیریت کند تا 
به اهدافمان در توسعه ظرفیت های بی بدیل صنعت گردشگری 

برسیم.
جذب  توان  و  توسعه گرا  نگاه  افزود:  مجلس  نماینده  این 

مونسان خوش سابقه، مجرب و دارای شناخت کافی است
سرمایه گذاری در عرصه گردشگری لازمه این بخش است که با 
به کارگیری مدیران توانمند و آشنا با ارکان مختلف حوزه میراث  
فرهنگی و صنایع دستی و با حضور مدیر ارشد و باسابقه آن حتما 

می توان به آینده میراث امیدوار بود.

عضو فراکسیون 
میراث  فرهنگی و گردشگری مجلس

از اعضای فراکسیون میراث  فرهنگی و گردشگری  یکی دیگر 
میراث  سازمان  جدید  رئیس  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس 
 فرهنگی از تجربه خوبی برخوردار است و توانمندی لازم را برای 

اداره این سازمان دارد.
قاسم احمدی لاشکی، نماینده مردم نوشهر، چالوس و کلاردشت 
در ارزیابی انتخاب مونسان اظهار کرد: با توجه به بازدیدهایی که 
به  عنوان عضو فراکسیون میراث  فرهنگی از منطقه آزاد کیش 
داشته ام، به جِد می توانم بگویم مونسان مدیری بسیار موفق است 

و در کیش توان مدیریتی خود را به  خوبی نشان داده است.
احمدی لاشکی در پایان گفت: پس از بررسی صلاحیت وزرای 
و  میراث  فرهنگی  فراکسیون  حتما  مجلس،  به  پیشنهادی 
گردشگری از او دعوت به  عمل خواهد آورد تا برنامه های خود را 

جامع تر به اعضای این فراکسیون ارائه کند.

عضو فراکسیون میراث  فرهنگی و گردشگری مجلس
گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  فرهنگی  کمیسیون  عضو  یک 
میراث  فرهنگی،  سازمان  رئیس  عنوان  به   مونسان  انتخاب  به 
صنایع دستی و گردشگری خوش بین هستیم و امیدواریم او بتواند 

انقلابی در عرصه گردشگری ایجاد کند.
اینکه  بیان  با  استهبان  و  نیریز  مردم  نماینده  مسعودی،  اصغر 
تاکنون ظرفیت گردشگری برای ایجاد اشتغال و توسعه اقتصادی 
با بی توجهی های زیادی مواجه شده و مغفول مانده است، تأکید 
کرد: اگر می خواهیم منبع درآمدی به  غیر از نفت داشته باشیم 
باید گردشگری را توسعه  و وابستگی به نفت را کاهش دهیم، 

دهیم.
و  سابقه  فرهنگی  میراث   سازمان  جدید  رئیس  افزود:  مسعودی 
تجربه خوبی در منطقه آزاد دارد. البته باید برنامه های او در سازمان 

میراث فرهنگی با دقت بیشتر و نگاه کارشناسی تر مطالعه شود.

عضو کمیسیون فرهنگی در مجلس شورای اسلامی
از  ابراز خشنودی  با  در مجلس،  تهران  مردم  نماینده  سیاوشی، 
انتخاب مونسان گفت: مونسان شناخت خوبی از حوزه گردشگری 
دارد و سابقه مثبتی در جذب سرمایه گذاری در بخش گردشگری 

برای منطقه آزاد کیش دارد.
عضو کمیسیون فرهنگی در مجلس شورای اسلامی، اظهار کرد: 
به  لحاظ  گردشگری  و  صنایع دستی  میراث  فرهنگی،  سازمان 
قانونی مورد نظارت مجلس نیست، اما مجلس می تواند از طریق 
را  شرایط  مختلف  عرصه های  در  سازمان،  این  با  خوب  تعامل 

برای توسعه گردشگری مهیا کند.
نشان  این سازمان  رئیس جدید  افزود: سابقه مدیریت  سیاوشی 
می دهد که توانایی ایجاد تغییرات مهم در عرصه گردشگری را 
دارد و این سازمان نیز با توجه به ظرفیت بالای انسانی، زیست 
 محیطی و تاریخی کشورمان، ظرفیت و امکان تبدیل شدن به 

یک منبع مالی خوب را داراست.
رئیس  روحانی،  دکتر  سوی  از  حکمی  است، طی  ذکر  به  لازم 
معاون  عنوان  به  را  مونسان  علی اصغر  جمهوری  محترم 
رئیس جمهوری و رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و 

گردشگری در دولت دوازدهم منصوب کرد.
علی اصغر مونسان متولد1349 فارغ التحصیل رشته های معماری 
و مدیریت بازرگانی از دانشگاه صنعتی شریف و سازمان مدیریت 
شریف  دانشگاه  در  عمران  رشته  دکتری  دانشجوی  و  صنعتی 
کارنامه  در  را  آزاد کیش  منطقه  سازمان  مدیرعاملی  است. وی 

کاری خود دارد.

اول  فاز  افتتاح  مراسم  در  رئیس جمهور  معاون  مونسان،  دکتر 
طرح باز پیرایی سفین قدیم که با حضور امام جمعه کیش، امام 
جماعت اهل تسنن، مسئولان محلی و بومیان جزیره برگزار شد، 
کار کردن در بافت های باهویت و بافت های قدیمی و سنتی را 

دارای شرایط ویژه ای دانست.
دکتر مونسان گفت: بهسازی و ساماندهی بافت های قدیمی شرایط 
خودش را دارد و باید در اجرای این پروژه ها ضمن مراعات آرامش 
مردم، از فرهنگ و سنت های بومیان این مناطق نیز مراقبت کرد.

رئیس سازمان میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی کشور 
افزود: بافت های باارزش، استانداردهای خودش را دارد و باید در 
و  ها  بافت  این  ذاتی  ارزش های  از  مراقبت  دقت ضمن  نهایت 

فرهنگ ساکنانش، برای ساماندهی آن اقدام کرد.
معماری  براساس  که  برشمرد  موفق  پروژه ای  را  این طرح  وی 
سنتی بومیان در حال اجراست و تلاش شده تمامی ملاحظات 

ویژه بافت های قدیمی در آن رعایت شود.
در  پروژه ای  قدیم  سفین  پیرایی  باز  طرح  گفت:  مونسان  دکتر 
برای  اشتغال زایی  و  اقتصادی  رونق  بوم گردی،  توسعه  جهت 
نشده  توجه  آن  به  کیش  در  تاکنون  آنچه  است.  کیش  بومیان 
بود، در حالی که حضور بومیان و شیوه زندگی آنها جاذبه بی بدیل 

گردشگری در این منطقه آزاد است.
وی تاکید کرد: نشان دادن فرهنگ و سنت های بومی این منطقه 
آزاد یکی از ظرفیت های خوب گردشگری کیش است که تاکنون 

مورد بی توجهی قرار گرفته بود.
رئیس سازمان میراث فرهنگی و گردشگری کشور گفت: کشور 
این  از  می توان  که  است  بی نظیر  ظرفیت های  از  سرشار  ما 

ظرفیت ها در جهت رونق گردشگری بهره برد.
به  نیاز  گردشگر  جذب  برای  گاهی  افزود:  مونسان  دکتر 
سرمایه گذاری های عظیم نیست، بلکه با کمی توجه می توان از 
داشته هایمان فرصت های بزرگ بسازیم. باز پیرایی سفین قدیم 
یکی از همین پروژه هاست که بر بستر ظرفیتی ارزشمند بنا شده 
و به زودی به یکی از جاذبه های گردشگری کیش تبدیل می شود 
که علاوه بر گردشگران داخلی، برای خارجی ها هم جذاب است. 
از سویی درآمدزایی و اشتغال زایی برای بومیان نیز به همراه دارد.
بر  دقیق  بررسی های  با  طرح  این  گفت:  رئیس جمهور  معاون 
وضعیت معماری ابنیه و فرهنگ بومیان کیش طراحی شد و فاز 

اول آن به بهره برداری رسید.
به  اول  فاز  تعریف شده؛  فاز  پروژه در چهار  این  داد:  ادامه  وی 
پایان رسید و پیش از آغاز فازهای بعدی برای مشخص شدن 
و روشن  پروژه  با  مردم  بین  ارتباط  برقراری  کاستی های طرح، 
شدن کارکردهای فاز اول، مدتی پروژه را متوقف می کنیم، سپس 
با توجه به اینکه طرح فازهای بعدی آماده است، با بررسی نظرات 
ساخت  عملیات  اصلاحات،  انجام  و  طرح ها  بازنگری  مردم، 

فازهای دوم تا چهارم آغاز می شود.
اثرات  از  بومیان  درآمدی  سطح  به  کمک  گفت:  مونسان  دکتر 
خوب این طرح است و فضاهای تجاری و خدماتی که در این 
کارکردهای  شده،  ایجاد  جاذبه های  کنار  در  شده،  دیده  پروژه 
ویژه گردشگری به این پروژه می دهد. تمامی فضاهای خدماتی، 
تجاری و گردشگری هم با حداقل اجاره در اختیار بومیان قرار 
می گیرد تا درآمدزایی و اشتغال زایی برای بومیان داشته باشد و با 
بهره گیری از مشارکت بومیان در جهت رونق اقتصادی، معرفی، 

حفظ و نگهداری پروژه تلاش شود.
تغییر  با  کیش  توسعه  ادامه  خصوص  در  رئیس جمهور  معاون 
فرهنگی،  میراث  سازمان  به  کیش  مدیرعاملی  از  جایگاهش 
گردشگری و صنایع دستی نیز گفت: از صمیم قلب اعلام کردم 
که خود را کیشوند می دانم، می توان گفت خانه اولم کیش شده، 

رئیس سازمان میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی کشور بیان کرد:

حرکت سریع کیش بر روی محور گردشگری

میراث  سازمان  گذراندیم،  اینجا  را  پرکار  و  پرفشار  سال  چهار 
و  فرهنگی  میراث  بحث  واسطه  به  هم  گردشگری  و  فرهنگی 
گردشگری با کیش مرتبط است و تلاش می کنم کیش بر محور 

گردشگری با رونق بیشتری حرکت کند.
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INTERVIEWگفت و گو 4

در حال حاضر در قشم 196تعاونی فعال 
در حوزه های مختلف مشغول به کار 

می باشند. این قانون، تکلیف قانون اساسی 
کشور است و به هیچ عنوان کار سلیقه ای 
نیست. در قانون اساسی به صراحت اعلام 

شده که باید 30درصد از اقتصاد کشور 
در اختیار تعاونی ها باشد، تفکر ما این است 
که این موضوع در منطقه آزاد قشم خیلی 

بیشتر از 30درصد است، بنابراین ما کار 
خاصی انجام ندادیم، ماموریتی که قانون 

اساسی بر روی دوش ما گذاشته است 
را به درستی انجام داده ایم. علت رشد 
تعاونی ها در قشم به این دلیل است که 

مردم در حوزه های ماهیگیری، قایق سازی، 
لنجدارها، ساخت و ساز و عمرانی چندین 
تعاونی مختلف تشکیل داده اند و این امر 
از نگاه ما بسیار خوب است، این حرکت 

می تواند اقتصاد را پویاتر کند و مهم تر از 
همه اینکه مشارکت می تواند سهم عمومی 
را جذب حوزه اقتصاد کند و قطعا تفکر ما 
این است که اگر در حوزه تعاونی توسعه 

خوبی داشته باشیم، عموم مردم ثروتمند 
خواهند شد

رفاهتعاونتوسعهقشم و،برحرکت ریلهایروی
حدود  در  مساحتی  با  قشم  آزاد  منطقه 
جزیره  بزرگ ترین  عنوان  به  1491کیلومترمربع، 
به  توجه  با  دارد.  قرار  تنگه هرمز  در  فارس  خلیج 
بسیار  ظرفیت های  استراتژیک  منطقه  این  اینکه 
گردشگری،  جمله  از  مختلف  حوزه های  در  زیادی 
صنعتی، اقتصادی و تجاری در خود جای داده است، 
و  جزایر  میان  در  ویژه ای  جایگاه  و  اهمیت  دارای 

دیگر مناطق آزاد کشور است.
به مدیریت  با توجه  و  نیم گذشته  و  طی دو سال 
آزاد قشم، شاهد تحولات  توانمند سازمان منطقه 
گوناگون  حوزه های  در  عظیمی  بسیار  تغییرات  و 
پایه  بر  اجتماعی  و  اقتصادی  توسعه  محوریت  با 
نگاه ویژه به ظرفیت های جوامع محلی و همچنین 
در  نهاد  مردم  عمدتا  تعاونی های  توانمندسازی 

منطقه آزاد قشم بوده ایم.
و  دستاوردها  خصوص  در  گفت و گویی  رو  این  از 
اهداف منطقه آزاد قشم با مهندس حمیدرضا مومنی، 
رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد 

قشم انجام دادیم که در ادامه می خوانید: 

گفت وگو با مهندس حمیدرضا مومنی، رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم

 عمده برنامه های سازمان منطقه آزاد قشم در خصوص تولید 
ابتدای  در  رهبری  معظم  مقام  فرمایشات  به  توجه  با  اشتغال  و 
اشتغال  و  تولید  مقاومتی،  اقتصاد  سال  را  امسال  که  سال 96 

نامگذاری کردند، چیست؟
در اصل تولید و اشتغال خیلی ارتباطی به مناطق آزاد ندارد و ما باید شرایطی 
تا اشتغال توسط بخش خصوصی و سرمایه گذاران در مناطق  را فراهم کنیم 
آزاد کشور اتفاق بیفتد؛ زیرا ما در مناطق آزاد کار تولیدی انجام نمی دهیم به 
این معنا که سازمان های مناطق آزاد مالک تولید باشند و ماموریتی که برای ما 
مشخص شده نیز گواه همین موضوع است و باید در برنامه های مناطق آزاد به 
گونه ای عمل کنیم که شرایط به بهترین شکل فراهم شود تا سرمایه گذار جذب 
سرمایه گذاری در مناطق آزاد شود و طبیعتا اگر تولیدی اتفاق بیفتد و خدماتی 

ارائه شود، بی شک ماموریت اشتغال به خوبی محقق می شود.
نرخ بیکاری منطقه آزاد قشم امروز حدود 6/5درصد است، که جزء شاخص های 
بسیار خوب و مثال زدنی سازمان منطقه آزاد قشم در کشور می باشد و همه همت 
و تلاش خود را به این امر معطوف کرده ایم که این نرخ را تا پایان سال96 
برنامه ریزی کرده ایم که در  برسانیم؛ در حدود چهارده هزار شغل  به 5درصد 
بخش های مختلف توسط بخش خصوصی در جزیره قشم ایجاد کنیم؛ بنابراین 
یکی از ماموریت های اصلی ما در حوزه اقتصاد مقاومتی، تولید است که به دنبال 
آن اشتغال نیز به وجود می آید و به تبع توسعه اقتصادی را نیز در بر خواهد داشت.
ما در طول برنامه ششم هم برای سال های آینده نیز در حال برنامه ریزی هستیم 
که نرخ بیکاری تا پایان برنامه ششم چه میزان باید باشد و برای تحقق آن به چه 
ابزاری نیاز داریم، در کدام بخش ها بیشتر باید ایجاد شغل کنیم، یکسری بخش ها 
در منطقه آزاد قشم از قدیم مغفول واقع شده بوده است، مثل بخش کشاورزی؛ 
یک دلیل مربوط به عدم نزول باران بوده است و یا در حوزه تولید ماهی و میگو 
ظرفیت های بسیار بزرگی در منطقه داریم که از سال گذشته بحث توجه ویژه به 
این بخش را شروع کرده ایم و امسال هم ادامه خواهیم داد و فکر می کنیم که تا 
پایان سال آینده حدود 1900هکتار زمین به کشت میگو اختصاص پیدا کند و 
همچنین با توجه به عملکردی که تاکنون داشتیم، در هر هکتار چیزی در حدود 6 
تا 7تن برداشت محصول میگو داشته ایم؛ این حوزه یکی از مهم ترین بخش های 
اقتصادی منطقه هم در زمینه اشتغال و هم تولید ثروت برای مردم جزیره، خصوصا 
برای مردمان غرب جزیره می تواند تاثیرگذار باشد. بنابراین امیدواریم بتوانیم  با یک 
برنامه منسجم تا پایان برنامه ششم و با یک هدف مشخص در حوزه تولید و اشتغال 
نقش آفرینی داشته باشم و به امید خدا تا پایان سال جاری حدود 14000شغل توسط 

بخش خصوصی در منطقه آزاد قشم ایجاد خواهیم کرد.

 با توجه به برنامه های سازمان منطقه آزاد قشم در جهت 
ایجاد 14000شغل تا پایان سال96  در جزیره، عمده مزیت های 
ذاتی منطقه آزاد قشم را در چه حوزه هایی برای سرمایه گذاران 

می بینید؟
نگاه ما به مزیت های منطقه آزاد قشم بی شک مصداقی است، مثلا در حوزه 
را  قشم  ژئوپارک  دادیم،  انجام  که  پیگیری هایی  با  توانستیم  ما  گردشگری 
به شبکه جهانی  احیا کنیم و دوباره  یونسکو  از چند سال توسط  مجددا پس 
باشد؟  تاثیرگذار  می تواند  بخش  کدام  در  ژئوپارک  حال  برگشتیم،  ژئوپارک ها 
بی تردید رخ نمایی آن در حوزه گردشگری است؛ منطقه آزاد قشم دارای یک برند 
بین المللی شد که می تواند عامل بزرگ تبلیغاتی باشد برای توسعه گردشگری 
در جزیره قشم؛ بر همین مبنا ما  12ژئوسایت داشتیم که14ژئوسایت دیگر را 
آزاد قشم در حوزه  اینها همه جزء مزیت های منطقه  تعریف کرده ایم که  نیز 

گردشگری محسوب می گردد.
در حوزه صنعت و به خصوص در حوزه فولاد، قشم سه مزیت شاخص دارد که 
شامل دسترسی به گاز و همچنین تولید آب ارزان در کنار در دسترس بودن 
بازارهای جهانی برای وارد کردن مواد اولیه و سپس تولید و در آخر بردن محصول 
نهایی می باشد؛ در حوزه پتروشیمی نیز مزیت های زیادی داریم، همچنین در 
حوزه تولید ماهی در قفس بزرگترین مزیت ما شرایط آبی و جغرافیایی قشم 
است که یک شرایط ویژه و استثنایی به شمار می آید. به طور کلی در سازمان 
منطقه آزاد قشم به شکلی در حال برنامه ریزی هستیم که مزیت های خود را 
به رخ بکشیم و در جهت جذب سرمایه گذاری دست سرمایه گذار را در انتخاب 
اصلی  آوردن سود که هدف  بدست  و  ثروت  تولید  برای  حوزه سرمایه گذاری 
بخش سرمایه گذاری است، باز بگذاریم و بی شک سرمایه گذار هر کجایی که 

اقتصادی تر باشد، حضور پیدا می کند.

برنامه ریزی کنیم، در حال انجام این چنینش و برنامه ریزی هستیم که بتوانیم 
واگن لیزینگ کنیم و کشنده را راه آهن به ما بدهد؛ ما از اقصی نقاط کشور مسافر 
را به بندرعباس منتقل کنیم و از بندرعباس با شناور مسافر را به قشم منتقل 
کنیم، از این طریق قطعا هزینه سفر را خیلی کاهش می دهیم که در کنارش 
جاذبه بیشتری هم برای مسافر دارد. ترکیب سفر ریلی، دریایی و جاده ای یک 

سفر بیاد ماندنی برای گردشگران می تواند باشد.
با جدیدت بحث فعال کردن ایرلاین منطقه آزاد قشم را در دستور کار داریم، 
در حال مذاکره با شرکت بمباردیه کانادا هستیم و آنها اعلام موافقت کرده اند 
این خصوص جلب  در  را هم  کانادا  دولت  موافقت  آن شرکت  و خوشبختانه 
کرده است که صد میلیون دلار به شرکت بمباردیه اعتبار بدهند تا هواپیماها را 
به ما تحویل دهند. قرار است حدود 10فروند هواپیما از کانادا برای راه اندازی 
ایرلاین منطقه بگیریم. البته باید گفت که در همین راستا نشست   های مشترکی 

با مدیرعامل شرکت بمباردیه در تهران نیز داشته ایم.
وقتی ما خودمان ایرلاین داشته باشیم و بخش خصوصی در حوزه هتل ها و 
مراکز تفریحی به ما کمک کنند، می توانیم منابعی را جذب کنیم و به شکل 
سوبسید قیمت بلیط هواپیما را مدیریت کنیم؛ به عنوان مثال در ایام عید در 
بعضی از روزها بلیط رفت و برگشت قشم تا حدود 800هزارتومان هم می رسید، 
در حالی که در حوزه گردشگری در کشورهای همسایه یک گردشگر یک هفته 
سفر می کند با 450هزار تومان! این دست اتفاقات امکان رقابت را برای ما بسیار 
سخت می کند، مگر اینکه این اتفاق رخ دهد و ما بتوانیم سفر ارزان تولید کنیم 

و واقعا همه تلاش مان را در مسیر به نتیجه رسیدن این هدف بکار بسته ایم.
در خصوص فعالیت کشتی کروز، با هماهنگی که با سازمان منطقه آزاد کیش 
داشتیم، این اتفاق برای اولین بار در کشور بین جزیره کیش و قشم رخ داد، ما 
قبل از این هم خط دریایی خصب را داشتیم و در حال حاضر هم فعال است و 
یک مشکل در بندر داشتیم که مرتفع گشت و قرار شد از این به بعد مسافران 
بتوانند از خصب با خودروهای شخصی خودشان به جزیره قشم بیایند که این امر 
می تواند باعث افزایش مسافر و گردشگر در این بخش شود؛ در این راستا ما در 
حال تکمیل یکسری امکانات در جهت رفاه بیشتر گردشگران خارجی هستیم، 
مثل تجهیز سافارین جزیره قشم. در سفری که به دبی داشتیم توافق کردیم که 
یک کشتی که بومیان قشم خریداری کردند، راه اندازی شود و خط دریایی قشم 
به کیش هم به زودی راه اندازی شود که فکر می کنم حداکثر تا دوماه آینده فعال 
می شود؛ مذاکراتی داشتیم که یک کشتی که تقریبا پنج رستوران دارد بیاید و در 
قشم پهلو بگیرید تا بتوانیم یکسری سفرهای کوتاه تفریحی را برای مسافران 
در اطراف قشم برنامه ریزی کنیم. مزیت دریا برای ما یک مزیت بسیار ویژه در 
بخش های مختلف از جمله گردشگری است که متاسفانه تاکنون ما از این مزیت 
خیلی بهره مند نشده ایم و اعتقاد من این است که اقتصاد دریامحور در منطقه 
آزاد قشم خیلی جدی گرفته نشده؛ ما اگر بتوانیم از دریا چه در حوزه نفت، گاز و 
پتروشیمی و چه در حوزه گردشگری و در صنعت و کشاورزی و پرورش ماهی 

بهره لازم را ببریم، واقعا می تواند بسیار تاثیرگذار باشد.
دنبال  که  است  این  می کنیم  دنبال  قشم  در  که  رویکردهایی  از  دیگر  یکی 
چیزهایی که همه دارند ما نرویم، من فکر می کنم که مردم دیگر خیلی به دنبال 
هتل 5ستاره نمی گردند و یا خیلی در پی جاذبه های معمول مثل موزه و... نیستند، 
ما دنبال ایجاد جاذبه های جدید هستیم و در دو سال گذشته حدود 60کاشانه 
مهمان در قشم راه اندازی نموده ایم و این اماکن توسط خود مردم در حال اداره 
شدن هستند که ما رشد این اماکن را می بینم؛ بعضی از این مراکز با کشورهای 
رویکردهای  در مجموع  مبادله می کنند.  با هم مسافر  و  دارند  ارتباط  خارجی 
جدیدی را در حوزه ژئوپارک ها داریم تا کلا نگاه گردشگری را به طبیعت گردی 
کشور  در  داریم  تصمیم  ما  که  گردشگری  پروژه های  از  خیلی  دهیم.  تغییر 
پیاده سازی و راه اندازی کنیم، در حال حاضر در کشورهای همسایه وجود دارند، 
مثلا یکی از ضرورت های ما پلاژ بانوان است، ولی حالا اگر بخواهیم ده ها پلاژ 
بانوان داشته باشیم، کار درستی نیست؛ ما باید حداقل نیازها را بطرف بکنیم و 
سپس دنبال رویکردها و اتفاقات جدید باشیم، مثلا در کنار پلاژ بانوان، سافارین 
بانوان را راه اندازی کنیم، باید به سمتی حرکت کنیم که سبد ارائه خدمات را برای 
بخش های گردشگری تکمیل کنیم، بنابراین با توجه به تقاضاهایی که در حوزه 
گردشگری در جزیره وجود دارد، در حال انجام فعالیت هایی هستیم تا بتوانیم این 

تقاضاها را پاسخگو باشیم.

مدیریت  حوزه  در  شما  رویکردهای  مهم ترین  از  یکی   
سازمان منطقه آزاد قشم، تعامل و ارتباط مستقیم شما با جوامع 
محلی است که به وضوح در قشم قابل مشاهده می باشد و همه 
اذعان  این موضوع  به  اقوام مختلف در قشم  بزرگان  و  مدیران 
منطقه  اقتصاد  حوزه  در  را  محلی  جوامع  اثربخش  نقش  دارند؛ 

چگونه ارزیابی می کنید؟
شما تصور کنید که قشم منطقه آزاد نبود، چه اتفاقی می افتاد؟ شاید بهتر است 
این موضوع را با بقیه شهرستان های استان مقایسه کنیم؛ راه، بهداشت، تجارت 
و اقتصاد همان چیزی که در آنجاها است، در قشم هم بود؟ شما وقتی یک 
مزیتی را در یک منطقه ایجاد می کنید، مردم باید خروجی این مزیت را احساس 
کنند، به خصوص در مناطقی مثل قشم. شما یک زمانی یک منطقه آزاد ایجاد 
می کنید، منطقه آزاد از لحاظ فیزیکی محدوده مشخصی دارد مثل چابهار، ما در 
چابهار یک فنس دور یک منطقه کشیدیم و گفتیم این منطقه آزاد است و خارج 
از این محدوده مربوط به منطقه آزاد چابهار نیست، اما در منطقه ای مانند قشم 
این محسورسازی وجود ندارد و چه در داخل و چه بیرون از منطقه آزاد قشم 
ما با مردم بومی و محلی زندگی می کنیم و این قابل تفکیک نیست؛ مردم هم 
انتظار دارند که نقش و تاثیر منطقه آزاد را در زندگی خود لمس کنند، می خواهند 
بدانند که منطقه آزاد در حوزه ثروت، اشتغال و... برای آنها چه کار کرده است، 
یا انتظار دارد که حداقل یک نفر از بچه های خانواده به واسطه این مزیت ها در 
منطقه آزاد مشغول به کار شوند؛ یا از من انتظار دارند مشکل آب، برق، بهداشت 
حل کنم، چرا؟ چون در این منطقه اتفاق خاصی افتاده که در همه شهرهای 
استان رخ نداده است. بنابراین رویکرد ما این است کاری را که انجام می دهیم 
باید مردم را در جریان قرار دهیم، نیازهای مردم را به درستی شناسایی کنیم، پل 
ارتباطی خودمان را با مردم تقویت کنیم و به سمتی حرکت کنیم که نیازهای 
واقعی جوامع محلی که امکان تامین آنها به دست ما است، واقعا تامین شود تا 
آنها با ما احساس مشارکت کنند. ما در این خصوص دو رویکرد داریم، یکی اینکه 
ما بدون همراهی با مردم و جامعه محلی تصمیم بگیریم خودمان کارهای مان را 
پیش ببریم، که در این صورت یا مردم در مقابل ما می ایستند و هیچ توسعه ای 
نمی تواند در قشم اتفاق بیفتد و یا حتی اگر هم کاری انجام شود، در این صورت 
نمی تواند پایدار باشد؛ رویکرد دوم، همراه کردن مردم با اهداف سازمان است که 

ما این رویکرد را در دستور کار قرار داده ایم .
صرف نظر از حضور ما در قشم و همراهی با مردم در خصوص به سرانجام 
رساندن ماموریت های ملی که به ما محول شده، رسالت و وظیفه مهم دیگری 
به ما سپرده شده بود که اکنون در حال عملیاتی کردن آن هستیم و آن هم 
آشتی مردم با ما بود. ما وظیفه داشتیم یکسری کارها برای مردم انجام دهیم، 
که نکردیم؛ در حال حاضر مشغول به انجام آن کارها هستیم. شما رویکرد دو 
سال گذشته ما را در حوزه آب، راه، بهداشت و سلامت ببینید؛ در حدود دو سال 
و نیم که بنده در قشم هستم، یک بیمارستان 140تختخوابی تحویل داده شده و 
هم در مراسمی که با حضور وزیر محترم کار و رفاه اجتماعی داشتیم، یک مرکز 
درمانی تخصصی در مرکز و قلب جزیره که قبلا در سال84 به دلیل زلزله از 
فعالیت خارج شده بود را مجددا احیا کردیم تا بتواند به مردم خدمات رسانی انجام 
دهد. نگاه ما این است که توسعه در منطقه آزاد قشم از مجاری جوامع محلی 
می گذرد، اگر ما دنبال توسعه پایدار هستیم باید مردم را همراه خودمان کنیم، اگر 

این همراهی اتفاق بیفتد قطعا سرعت توسعه ما هم در قشم بیشتر خواهد شد.

آزاد قشم،  منطقه  بزرگترین ظرفیت های  از  یکی  بی شک   
همچنین  و  قشم  جزیره  بومی  اقتصاد صنایع دستی  حوزه  نقش 
برنامه های  می باشد؛  حوزه  این  در  بومی  بانوان  فعالیت  تاثیر 

بنابراین ما نمی توانیم بگوییم که صرفا یک مزیت داریم و در حال مشخص کردن 
مجموعه مزیت های سازمان منطقه آزاد قشم در جهت ارائه به سرمایه گذاران 
هستیم، به طور کل قشم در حوزه صنعت، گردشگری، پتروشیمی، نفت و گاز 
و همچنین تولید و بسته بندی صنعتی مزیت هایی دارد که باید متناسب با هر 
بخش برنامه ریزی کنیم و در جهت جذب سرمایه گذاران در بخش های مختلف 

در حال حرکت هستیم.

سرمایه گذار  جذب  بخش  در  که  حوزه هایی  به  توجه  با   
فرمودید، منطقه آزاد قشم در حوزه صنایع بزرگ هیچ محدودیتی 

ندارد؟
ما هیچ محدودیتی نداریم، حداقل در حوزه زیرساخت ها که در حال ایجاد هستیم. 
در حال حاضر دو نیروگاه 500مگاواتی داریم که 70مگاوات آن در حال حاضر 
در مدار است، حدود 170مگاوات آن مشکل گاز دارد که در حال رفع کردن آن 
هستیم تا به زودی آن هم به ظرفیت جزیره اضافه شود؛ در حوزه تولید آب 
همین دو نیروگاه در حدود 200هزار مترمکعب در روز توان تولید آب دارند و 
به تعبیری می توانیم بگوییم که مشکل آب و برق را هم زمان با استقرار صنایع 
بزرگ می توانیم حل کنیم؛ در بخش راه خیلی مشکل نداریم و دو جاده در حال 
ساخت داریم، طرح جامع حمل و نقل خلیج  فارس که شامل چهار پروژه می باشد 
)بندر کاوه، راه آهن و پل خلیج فارس( جز زیرساخت های بزرگ است که کمک 
بزرگی در ورود صنایع بزرگ به منطقه خواهد کرد و همچنین در حال مطالعه 
طرح ایجاد پورت سوزا با توجه به وجود بندر کاوه در شمال و بندر سوزا در جنوب 
جزیره هستیم. در مجموع در تلاش هستیم که این بخش های زیرساختی را 
ایجاد کنیم تا در زمان سرمایه گذاری های کلان در قشم در حوزه زیرساخت ها 
مشکلی وجود نداشته باشد و در کنار همه این کارها در حال توسعه فرودگاه 
قشم و بندر بهمن هستیم و در دستور کار قرار گرفته است. در مجموع امیدواریم 
با توجه به همه مسائلی که وجود دارد، بتوانیم مشکلات قشم را متناسب با 
نیازهایی که احساس می کنیم ممکن است بخش خصوصی در آینده در انجام 
فعالیت های تولیدی و اقتصادی خود داشته باشد، رفع کنیم و خدمات مورد نیاز 

را در اختیار این بخش قرار دهیم.

 حوزه گردشگری در دنیا تبدیل به یک صنعت نوین شده 
آزاد  به مزیت ها و ظرفیت های بزرگی که منطقه  با توجه  است؛ 
قشم در حوزه گردشگری با احیای مجدد ژئوپارک قشم توسط 
شما دارد و همچنین راه اندازی خط گردشگری دریایی بین جزیره 
بار در  اولین  برای  که  و جزیره قشم توسط کشتی کروز  کیش 
ایران اتفاق افتاده است، برنامه های سازمان منطقه آزاد قشم در 

خصوص گردشگری خصوصا حوزه گردشگری دریایی چیست؟
ابتدا تعریفی از چیزی که در حال اتفاق افتادن است با چیزی که  ما باید در 
انتظار داریم داشته باشیم؛ در قشم 95درصد از ورودی ها به جزیره توسط دریا 
اتفاق می افتد و 5درصد از طریق هوایی وارد جزیره می شوند که در سال گذشته 

در خصوص تعداد پرواز و هم تعداد مسافر مقام اول را در کشور کسب کردیم.
از نگاه ما این این رخداد معنی دیگری پیدا می کند؛ ما در قشم گردشگر نداریم، 
در واقع مسافر داریم؛ حال تفاوت مسافر با گردشگر در چیست؟ مسافر برای ما 
هزینه دارد، گردشگر تولید ثروت می کند، شما اگر توجه کنید عمده کسانی که به 
قشم سفر می کنند در معابر عمومی چادر می زنند و ما برای خدماتی که باید به 
این دست افراد بدهیم، باید هزینه کنیم. امسال دو برنامه مهم را در حال پیگیری 
هستیم که سال اول اجرای این طرح ها است، ابتدا تبدیل مسافر به گردشگر، 
یعنی از سهم مسافر کم کنیم و به سهم گردشگر اضافه کنیم، در همین راستا 
بازار هدفی را تعریف کرده ایم و گفتیم تولیدکنندگان سفر در کشور چه کسانی 
هستند، با سازمان تامین اجتماعی، سازمان بازنشستگی کل کشور، شهرداری ها، 
بانک ها، آموزش و پرورش، بنیاد مستضعفان و... در حال مذاکره هستیم تا به 
نیروی انسانی که در حوزه سفر می خواهند خدمات بدهند، بخشی را به قشم 
هدایت کنند و به تعبیری با این طرح سهم خود را در حوزه گردشگری بالا ببریم.

بحث دوم که یکی از مشکلات موضوع گردشگری در قشم است، هزینه بالای 
سفر به جزیره قشم است، یعنی ما باید به سمتی حرکت کنیم که تولید سفر ارزان 
داشته باشیم، به نوعی ما باید برای رسیدن به قشم یک حمل و نقل ترکیبی 

اصلی دولت  اهداف  از  بلوچستان، یکی  و  استاندار سیستان  اوسط هاشمی،  علی 
بهبود  به  را کمک  آزاد  منطقه  به  تبدیل شدن  برای  منطقه سیستان  پیشنهاد  از 
معیشت مردم منطقه می داند که پس از خشکسالی و نیز انسداد مرز، کار خود را 

از دست داده اند. 
بهبود  تنها ضامن  نه  آزاد در سیستان  ایجاد منطقه  باره گفته است:  این  وی در 
شرایط زندگی مردم سیستان است، بلکه سبب بهبود وضعیت کار در سطح استان 

می شود. 
به گفته استاندار سیستان و بلوچستان، وجود منطقه آزاد در سیستان چرخه ای از 
فعالیت های مختلف را در استان شکل می دهد که این امر قطعا به نفع مردم استان 
خواهد بود. دولت یازدهم توجه خاصی به استان سیستان و بلوچستان داشته و با 
تلاش خود تاکنون 2بار لایحه ایجاد منطقه آزاد در سیستان را به صحن علنی 

مجلس برده است.
منطقه سیستان به دلیل خشکسالی های ممتد، انسداد مرز و وضعیت نامطلوب آب 
و هوایی، شرایط بسیار شکننده ای دارد. ایجاد منطقه آزاد تجاری در سیستان با 
سایر نقاط کشور بسیار متفاوت است، زیرا در ابتدا به صورت مستقیم سبب بهبود 
معیشت مردم منطقه می شود و نهایت اشتغال زایی برای بسیاری از ساکنان این 

استان را به همراه خواهد داشت. 
و  میانه، خاورمیانه  آسیای  به کشورهای  و خروجی کالا  دروازه ورودی  سیستان 
اروپاست. با توجه به شرایط منطقه و وجود حدود 18سال خشکسالی، ایجاد منطقه 

آزاد در سیستان می تواند عامل موثری در افزایش امید به زندگی و اشتغال باشد.
چهره  می تواند  سیستان  در  آزاد  منطقه  ایجاد  است،  معتقد  هاشمی  اوسط  علی 

محرومیت آن را زدوده و امیدی تازه به مردم این منطقه بدهد.
تمام  به  می تواند  یکدیگر  کنار  در  پاکستان  و  افغانستان  ایران،  مثلث  سه  وجود 

بازارهای بین المللی دسترسی داشته باشند و به قطب اقتصادی تبدیل شود.
ظرفیت های گسترده جمهوری اسلامی فرصتی برای افغانستان است که امروز در 
با  اختیار این کشور است؛ سیستان و بلوچستان حدود 300کیلومتر مرز مشترک 
افغانستان دارد و باید از موقعیت های پیش آمده نهایت استفاده را در راستای منافع 

دو کشور ببریم.
مناطق شرقی کشور شامل استان های سیستان و بلوچستان، سه استان خراسان 
جنوبی، خراسان رضوی و خراسان شمالی به علت دارا بودن 1705کیلومتر مرز 
مشترک با کشورهای پاکستان و افغانستان و 922کیلومتر مرز زمینی مشترک با 
ترکمنستان و امکان دسترسی مستقیم به آب های آزاد جنوب از طریق بندر چابهار، 
از جمله مناطق استراتژیک در حوزه های مختلف اقتصادی، توریستی و اجتماعی و 
غیره به شمار می رود و هرگونه تحول در منطقه مستقیما بر ارتقای سطح زندگی 

و توسعه اقتصاد ملی تاثیرگذار خواهد بود.

در انتظار آبادانی در شمال سیستان
منصور حجازی نیا، مدیر پروژه منطقه آزاد تجاری- صنعتی سیستان هم در این باره 
اراضی  به دلیل عدم وجود  آزاد سیستان  آزاد گفت: منطقه  نامه مناطق  به هفته 
کافی و مناسب در محدوده مرزی به ناچار منطقه در دو محدوده منفصل از یک 
دیگر با فاصله ای حدود 53کیلومتر و مجموعا به مساحت 82هزار هکتار پیشنهاد 

شده است.
وی با اشاره به محدوده های مرزی و غیرمرزی در این منطقه آزاد افزود: محدوده 
مرزی به مساحت 2هزار هکتار که اراضی مرز میلک شامل )پایانه مرزی میلک 
و بازارچه مرزی- میلک( را از طریق اراضی جنگل نیاتک )دست کاشت که اکنون 
اراضی فرودگاه متصل می نماید. محدوده  به  به دلیل کم آبی خشک شده است( 
و  کاربری های صنعتی، مسکونی  برای  که  به مساحت 82هزار هکتار  غیرمرزی 
خدماتی مورد استفاده قرار خواهد گرفت و محدوده های 1111هکتاری منطقه ویژه 
اقتصادی رامشار، 110هکتاری شهر جدید رامشار، 121هکتاری شهرک صنعتی 
رامشار را دربرمی گیرد. اراضی این محدوده کاملا مسطح و در مالکیت دولت بوده 

و مناسب جهت ایجاد زیرساخت و جذب سرمایه گذار است.
از  برخورداری  و  آزاد  ایجاد منطقه  با  افزود: منطقه سیستان  حجازی نیا همچنین 
مشوق های قانونی آن به خوبی شرایط جذب سرمایه خارجی و انتقال تکنولوژی؛ 
تولید و گسترش انرژی های نو به ویژه در مبحث باد، ارتقای فرهنگی مردم ساکن 
پیش  از  بیش  نمودن  فعال  و  دانشگاهی  آموزشی،  مراکز  توسعه  با  محدوده  در 
افغانستان و کشورهای آسیای  از جمله  با کشورهای منطقه  بازرگانی  ترانزیت و 

میانه را خواهد داشت.
ساختن  اثر  کم  بر  علاوه  سیستان  منطقه  در  آزاد  منطقه  ایجاد  داد:  ادامه  وی 
موجبات  آب،  کمبود  از  ناشی  کشاورزی  بخش  در  موجود  موانع  و  مشکلات 
منطقه  در  کرده  تحصیل  و  جوان  جمعیت  ویژه  به  جمعیت  تثبیت  و  ماندگاری 
شده و می تواند در جذب سرمایه بومیان منطقه که به سایر مناطق استان و کشور 

مهاجرت نموده اند، بسیار اثرگذار باشد.
منطقه  این  ایجاد  از  هدف  سیستان  تجاری- صنعتی  آزاد  منطقه  پروژه  مدیر 
در  خارجی  شرکت های  حضور  برای  فضای  کردن  فراهم  تجاری-صنعتی  آزاد 
تجاری- آزاد  منطقه  ایجاد  اهداف  جمله  از  داشت:  اظهار  و  کرد  عنوان  منطقه 

نیز  و  خارجی  شرکت های  برای  فضا  کردن  فراهم  به  می توان  سیستان   صنعتی 
و  تأسیس  حتی  و  نمایندگی  ایجاد  برای  کشور  داخل  فناوری  واجد  شرکت های 
استقرار تأسیسات تولیدی توسط این شرکت ها در منطقه آزاد، فراهم سازی امکان 
مشارکت هوشمندانه بنگاه های درون استان با بنگاه های صاحب فناوری به منظور 
اقدام مشترک در درون منطقه آزاد، استقرار شرکت های دانش بنیان در منطقه آزاد، 
گسترش و تسهیل تولید در استان، همچنین جذب نیروی انسانی ماهر، تسهیل در 
تأمین منابع مالی طرح های توسعه، جذب منابع از بورس توسط شرکت های معتبر، 
ایجاد صرافی های وابسته به بانک ها، تشویق فعالیت های متکی بر مزیت نسبی و 

تأثیر بر صنعت گردشگری منطقه اشاره کرد.
ایجاد  با  آزاد سیستان همچنین می تواند  ایجاد منطقه  پایان گفت:  حجازی نیا در 
بسترهای لازم به منظور توسعه و بسط مراودات اقتصادی با کشورهای همسایه، 
موجبات جذب سرمایه های خارجی و در نتیجه افزایش امنیت و کاهش معضلات 

سیاسی و امنیتی در منطقه را فراهم سازد.

گفت و گو با منصور حجازی نیا، مدیر پروژه منطقه آزاد تجاری-صنعتی سیستان

ایجاد فضای مناسب برای حضور 
سرمایه گذاران خارجی در منطقه آزاد سیستان

گفت و گو: آمنه شهیدی

سازمان منطقه آزاد قشم در این خصوص چیست؟
سازمان منطقه آزاد قشم در حوزه صنایع دستی چند رویکرد دارد، ما تولید کننده 
صنایع دستی هستیم ولی سوال اصلی اینجا مطرح می شود که صنایع دستی در 
کدام بازار قابلیت عرضه را دارد؟ وقتی این سوال را مطرح می کنیم، بی شک به 
سمت کیفیت حرکت می کنیم و یا به تعبیری به دنبال برندسازی می رویم؛ از نگاه 
ما صنایع دستی قابل نام بردن می باشد که قابل ارائه هم در بازار داخلی و هم 
خارجی باشد. در جهت تحقق این هدف، در حوزه آموزش به صورت جدی سازمان 
در جوامع محلی فعال است، در مرحله بعد به جهت محقق شدن این ماموریت 
می گوییم که صنایع دستی از سه بخش کاملا مجزا برخوردار است، یک تامین، 
یعنی تامین مواد اولیه موردنیاز تولید صنایع دستی، دوم تولید، که صنایع دستی قشم 
بیشتر در این حوزه حضور دارد و سوم عرضه است، که این سه مورد کاملا مجزا 
از هم هستند، زیرا ما که حرفه ای نیستیم که بگوییم همه اینها را در داخل یک 
تشکل انجام می دهیم. به نظر من یک تولید کننده خوب در قشم لزوما یک تامین 
کننده و یک عرضه کننده خوب نمی تواند باشد، کاری که در سازمان در قشم انجام 
دادیم این بوده که بخش های مختلف حوزه صنایع دستی را از هم تفکیک کردیم 
و بیشتر بر روی آموزش جوامع محلی کار کردیم و گفتیم که در حوزه تامین مواد 
اولیه و مرحله عرضه به بازار، تولیدکننده درگیری و دغدغه نداشته باشد. به جرات 
می توان گفت که این یک تیزهوشی است که سازمان واحد صنایع دستی داشته 
باشد؛ ما در حدود یک سال ونیم گذشته مشاوری را در سازمان دعوت کردیم و در 
دو نقطه، گورزین برای بافت پارچه و بعضی از منسوجات و در منطقه هنگام برای 
تولید زیورآلات نظارت و آموزش داشتیم؛ بنابراین ما اعتقاد داریم که اگر این زنجیره 
کامل شود و عرضه کننده حرفه ای باشد، قطعا ما باید برویم به سمت برندسازی، 
مثلا همین عروسک قشمی ما چه فرقی با باربی دارد؟ عروسک قشمی ما همان 
است ولی چون ما تولید خودمان را نازل گرفتیم، نتوانسته جایگاه خودش را پیدا 
کند. ما در حال احداث کارگاه صنایع دستی در دو نقطه از جزیره هستیم که قابلیت 
انبار، تولید و عرضه را دارا می باشد و این حرکت با مشارکت مردم بومی و محلی 
جزیره در حال انجام است و در مجموع هدف گذاری روشن و مشخصی در حوزه 
صنایع دستی در سازمان منطقه آزاد قشم شکل گرفته است و در این راستا در حال 
پیشروی هستیم و فکر می کنم در کنار آموزش اصولی، تولید باکیفیت و عرضه 
درستی که برنامه ریزی کردیم، می توانیم به اهداف خوبی در این حوزه دست پیدا 

کنیم.

 قشم به شهر تعاونی ها معروف است و به وضوع فعالیت و 
پویا بودن تعاونی ها در قشم دیده می شود؛ به تعبیری بحث تعاون 
نوعی حضور مردم در مشارکت های بزرگ در غالب تعاونی هاست 
و شما به بهترین شکل ممکن این امر را در سازمان منطقه آزاد 
قشم پیاده سازی کردید؛ به عقیده شما نقش تعاونی ها در حوزه 

رونق اقتصاد، تولید و اشتغال چیست؟
در حال حاضر در قشم 196تعاونی فعال در حوزه های مختلف مشغول به کار 
می باشند. این قانون، تکلیف قانون اساسی کشور است و به هیچ عنوان کار 
سلیقه ای نیست. در قانون اساسی به صراحت اعلام شده که باید 30درصد از 
اقتصاد کشور در اختیار تعاونی ها باشد، تفکر ما این است که این موضوع در 
منطقه آزاد قشم خیلی بیشتر از 30درصد است، بنابراین ما کار خاصی انجام 
ندادیم، ماموریتی که قانون اساسی بر روی دوش ما گذاشته است را به درستی 
در  مردم  که  است  دلیل  این  به  قشم  در  تعاونی ها  رشد  علت  داده ایم.  انجام 
لنجدارها، ساخت و ساز و عمرانی چندین  قایق سازی،  حوزه های ماهیگیری، 
این  است،  خوب  بسیار  ما  نگاه  از  امر  این  و  داده اند  تشکیل  مختلف  تعاونی 
حرکت می تواند اقتصاد را پویاتر کند و مهم تر از همه اینکه، مشارکت می تواند 
سهم عمومی را جذب حوزه اقتصاد کند و قطعا تفکر ما این است که اگر در 
حوزه تعاونی توسعه خوبی داشته باشیم، عموم مردم ثروتمند خواهند شد و این 
نهاد را گسترش  تعاونی های مردم  بدین معنی است که شما هر چقدر سهم 
دهید، سهم مستمری بگیران کمیته امداد را کاهش خواهید داد. ما در منطقه 
آزاد قشم کارهای مشارکتی زیادی را در حوزه تعاونی انجام داده ایم و مدیریت 
مجموعه های مختلفی را به مردم در غالب تعاونی ها واگذار کرده ایم و امیدواریم 
که بتوانیم این نگاه را به کل کشور تسری دهیم و این اتفاق دقیقا حرکتی است 
که در خارج از کشور انجام می شود، فقط آنها اسم تعاونی را به شکل ما ندارند، 
بی شک این نگاه کمک بزرگی به توسعه و فعال کردن اقتصادهای محلی در 

مناطق خواهد کرد.

فارس  خلیج  پل  تکلیف  تعیین  خصوص  در  تصمیم گیری   
به چه مرحله ای رسید؟  بی تردید اهمیت ایجاد این پل و اتصال 
جزیره به سرزمین اصلی در خصوص ایجاد خط ترانزیت و توسعه 
اقتصادی و نیز حوزه گردشگری در منطقه قشم بسیار پراهمیت 
است؛ نقش سازمان منطقه آزاد قشم در سرعت بخشیدن به این 

ابر پروژه چیست؟
جلسه ای را در خدمت جناب دکتر جهانگیری بودیم و ایشان دستور دادند که 
کمیته ای در سازمان برنامه تشکیل شود و موضوع پل خلیج فارس را در آن 
کمیته پیگیری و پیشنهادات ارائه شود. در آخرین جلسه کمیته مقرر شد که 
سازمان منطقه آزاد قشم یکسری پیشنهاداتی که می تواند آن پروژه را عملیاتی 
کند، براساس رویکردهای مشخص شده در جلسه بعدی کمیته بررسی ظرف دو 
هفته اعلام کند و فکر می کنم که همان دیدگاه منطقه آزاد قشم بتواند عملیاتی 

شود و این پروژه هر چه زودتر تکمیل شود.

 در خصوص پایداری مدیریتی در حوزه اقتصاد منطقه ای به 
ویژه در مناطق آزاد کشور، در مسیر پیشبرد هدفگذاری های بلند 
مدت چه نقاط ضعفی در کشور ما وجود دارد و در کل نگاه شما به 

ثبات مدیریتی در کشور چیست؟
یکی از دلایل توفیق کشورهای توسعه یافته همین ثبات مدیریت است و متاسفانه 
این سیستم در کشور ما ساختار بسیار غلطی دارد و به اصطلاح اتوبوسی است. در 
همه جای دنیا تغییرات مدیریتی وجود دارد ولی نه به وسعت ما؛ آدم های کلیدی 
را تغییر می دهند، ولی ما تا پایین ترین سطوح را تغییر می دهیم و به نظر من 
اشکال کار این است. مثلا من یادم می آید که چند سال پیش مصوبه ای تائید 
شد که معاونت های اداری و مالی وزارتخانه ها در هر دولتی باید ثابت بماند، بعد 
دولت بعد که آمد به راحتی گفتند، این حرف را برای خودشان زدند، نمی شود که 
من وزیر هستم و مسئولیت را قبول کردم، ضمن این که مهم ترین معاونت من، 

معاونت اداری و مالی است، من کسی را که در این پست می گذارم باید امین من 
باشد؛ به همین سادگی این مصوبه از بین رفت.

از نگاه من ثبات مدیریت در کشور باید به یک باور و تولید ظرفیت تبدیل شود. 
22اسفندماه سال1393 بود که من به سازمان منطقه آزاد قشم آمدم، درست در 
زمانی که اوج کاری منطقه بود. در اولین روز کاری دو جلسه مهم گذاشتم، یکی 
جلسه تسهیل سفر بود که با توجه به تعطیلات نوروز بسیار برای ما اهمیت داشت 
و بلافاصله جلسه ای با مدیران و معاونین بخش های مختلف گذاشتم و اعلام 
کردم که شما تا 3ماه دیگر همه در جایگاه خود بدون تغییر قرار دارید، 3ماه زمان 
خوبی است که ما همدیگر را ارزیابی کنیم و بعد از این زمان ببینیم که می توانیم 
با هم همکار کنیم یا نه و چقدر خوب است که این بشود 3سال. من فکر می کنم 
ما ظرفیت های خودمان کم هست، واقعا اگر یک مدیر این اطمینان و ظرفیت 
را در خودش ببیند و توانمندی را در خودش احساس کند که می تواند از همه 
افراد خروجی کار خوب داشته باشد، قطعا موفق است. از دیدگاه من سرآمد این 
تفکر در کشور مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی بودند، این بزرگ مرد آنقدر به 
خودش اطمینان داشت که شما وقتی به کابینه ایشان نگاه می کردید می دیدید 
که چپ چپ و راست راست حضور داشتند، ایشان می گفتند که تو وزیر من 
انجام بده بعد برو به  از تو کار خوب بگیرم، کار من را  هستی، من می توانم 
دنبال کار سیاسی خودت. ما که نمی توانیم بگوییم شما در یک اداره کارمند من 
هستی و بیرون هم که می روی باز تابع من هستی. اشکال کار این هست که 
ما مسائل بیرون را نمی توانیم تحمل کنیم، آن اتفاقات بیرون در محیط کاری 
ما سایه انداخته؛ من می گویم شاید ما یکسری آدم های خیلی محدودی هستیم، 
نمی توانیم از دیگران بهره برداری و بکارگیری درستی کنیم، برای همین امروز 
شما هستید، فردا کسی دیگر، باز پس فردا شخصی دیگر و همین رویه ادامه دارد.

بنابراین به نظر من باید این تفکر را رشد دهیم که اگر می خواهیم در مملکت 
کار کنیم، اجازه دهیم یکسری از مدیران میانی بمانند، به شرطی که آن مدیران 
میانی هم باید اصول و قواعد بازی را بلد باشند؛ مثلا الان یک استاندار عوض 
می شود و فرمانداری هنوز دارد کارهای دولت قبل را پیش می برد، خوب قطعا 
باید عوض شود، چون آن هم رعایت نمی کند و به تعبیری می توان گفت که باید 
برای مدیران چارچوب و یا یک قاب برای ماندنشان تعریف کنیم. یک زمانی 
هم هست که شخصی از نگاه حزبی کلا ساختار شما را قبول ندارد و خودش 
می رود، آن یک بحث دیگر است و به نظر من این یک اخلاق حرفه ای است. 
در بعضی مواقع ما تکلیف مان معلوم نیست و شاید ساختار سازمانی ما تکلیف 
مشخصی ندارد و یا بعضی جاها ضرورتی ندارد که ما خیلی از کارها را انجام 
دهیم و یا حتی بعضی جاها طرف مقابل کلا با سیستم مشکل دارد که باید با آن 
برخورد کرد و یا حتی ممکن است شخص توانمندی انجام کار را نداشته باشد 

که آن هم مشخص است باید چه کرد.
در کل ما یک نظام ارزیابی درستی نداریم و وقتی می گوییم فلان شخص خوب 
و یا بد است، باید ببینیم خط کش ما کجاست؟ به نظر می آید که این موضوع یک 
موضوع فراگیر فرهنگی و اجتماعی است و اگر هر شخصی در جایگاه خودش 
این موضوع را تعریف کند، به عقیده من خیلی از این مشکلات رفع خواهد شد.

آزاد قشم  منطقه  در  بهداشت، درمان و سلامت  در حوزه   
رضایتمندی  رویه  این  و  شده  برداشته  خوبی  بسیار  گام های 
مردمان جزیره را به همراه داشته است؛ در سفر وزیر کار به قشم 
هم شاهد افتتاح یک مرکز تخصصی درمانی بودیم. در خصوص 
برنامه ها و دستاوردهای منطقه آزاد قشم در این حوزه نیز توضیح 

بفرمایید؟
در ابتدای ورود بنده به سازمان، یک کار بسیار خوبی که در حوزه درمانی در منطقه 
آزاد قشم صورت گرفت، راه اندازی بیمارستان پیامبر اعظم)ص( بود؛ این بیمارستان 
در غرب جزیره  ما  اگر شهروندان  دارد،  قرار  نقطه جزیره قشم  در شرقی ترین 
می خواستند از امکانات این بیمارستان استفاده کنند، باید تقریبا حدود 120کیلومتر 
مسافت را طی می کردند تا به بیمارستان برسند. در سال1384 یک بیمارستان 
حدودا در مرکز جزیره وجود داشت که بر اثر زلزله عملا از سرویس خارج و به 
مخروبه ای تبدیل شده بود. از سال گذشته شروع به بازسازی این بیمارستان کردیم 
که متاسفانه به دلایل مختلفی که عمدتا مشکلات مالی بود، این روند سرعت 
نگرفت؛ چون ما بیمارستان را از دانشگاه آزاد تحویل گرفته بودیم و دانشگاه تعهدات 

خودش را انجام نداده بود و مسائل و مشکلاتی ایجاد شده بود .
در سفرهایی که بنده به صورت ثابت به نقاط مختلف جزیره دارم، یکی از مهم ترین 
نقاط ضعف جزیره را نبود یک مرکز درمانی در مرکز قشم دیدم. با توجه به وجود 
این مرکز در آن منطقه، شروع کردیم به بازسازی و تکمیل این مرکز درمانی و در 
یک حرکت جهادی ظرف حدود 21روز توانستیم این مرکز جدید درمانی را نیز در 
مرکز جزیره برای رفاه مردم راه اندازی کنیم. این مرکز شامل دو فاز می شود که 
فاز اول آن به بهره برداری رسیده است شامل سونوگرافی، رادیولوژی، دندانپزشکی، 
داروخانه، اورژانس، آزمایشگاه، بخش زنان و زایمان و واحد دیالیز می باشد و فکر 
می کنم در مرحله اول قدم بسیار خوبی بود. همچنین تکلیفی هم برای خودمان 
قائل شدیم و به مردم قول دادیم که تا پایان سال جاری که احتمالا ایام مبارک 
دهه فجر خواهد بود، بخش دوم این مرکز را که شامل ای. سی. یو و سی .سی.  یو و 

بخش های جراحی است را هم راه اندازی کنیم .
به نظر من این خلاء به شدت در مرکز جزیره احساس می شد و سعی کردیم که 
این کمبود را در آن مرکز پوشش دهیم. یکی از کارهای مهمی که در خصوص 
مدیریت این مرکز درمانی شد، مدیریت به صورت هیات امنایی است که این 
هیات از بزرگان قشم تشکیل شده است و از این عزیزان هم خواهش کردیم که 
به سمتی حرکت کنند که این مرکز درمانی خودکفا شود. ما به این باور و فرهنگ 
رسیدیم که بهتر است مردم و اهالی محترم قشم مدیریت و توسعه این مرکز 
درمانی را به عهده بگیرند. خدا را شکر کار بسیار خوبی بود و با صحبت هایی که 
با مردم داشتیم، همه از این اتفاق راضی و خشنود بودند. من واقعا فکر می کنم 
یکی از مهم ترین وظایفی را که باید انجام می دادم، راه اندازی بیمارستان خلیج 

فارس بود که به حمدا... این امر صورت گرفت.

 در پایان اگر نکته ای هست بفرمایید؟
من از شما تشکر می کنم، به نظر من هفته نامه مناطق آزاد یک نشریه تخصصی 
و خوب است که اگر مسئولین مناطق آزاد نگاهی درست به این نشریه داشته 
باشند و در این راه به شما کمک کنند و درست هدایت شود، می تواند مشکلات 
عمده مناطق آزاد را حل کند و به عنوان یک پل ارتباطی بین مناطق آزاد و 
مخاطبین آن در بخش های مختلف و حتی خارج از مناطق آزاد تاثیرگذار باشد.

گفت و گو : حسین مرادی - مرضیه حسینی



اخبار - انزلی

جشنواره دوستی با دریای کاسپین با همکاری سازمان منطقه آزاد انزلی 
و گروه مردم نهاد سرزمین ایده آل ما، در نظرگاه پارک ساحلی منطقه 

آزاد انزلی برگزار شد.
آگاهی های  ارتقاء  و  آموزش  با هدف  این جشنواره  گزارش  این  بر  بنا 
زیست محیطی شهروندان و گردشگران نسبت به دریای کاسپین و با 
این امید که نسل آینده محیط بانان خوبی برای دریای کاسپین و محیط 
این  مدیران  و  معاون  حضور  با  مختلفی  بخش های  در  باشند،  زیست 

سازمان، گردشگران و مهمانان منطقه آزاد انزلی برگزار شد.
لازم به ذکر است در این جشنواره ده غرفه با هدف آموزش حفظ محیط 
زیست، آموزش رفتار با حیوانات، آموزش فضای سبز و گلکاری با استفاده 
از مواد پلاستیکی زائد، بخش گردشگری محیط زیست با هدف شناخت 
زیست بوم گیلان و به همراه نمایشگاه عکس و بخش مسابقه دانستنی های 
زیست محیطی، اجرای نمایش عروسکی با موضوع بازیافت زباله، نمایش 
کمدی و موسیقی، مسابقه ساخت مجسمه های شنی برای گروه سنی کودک 
و نوجوان از برنامه های اجرا شده در این جشنواره بود که مورد استقبال 

گردشگران و فعالان زیست محیطی، به خصوص کودکان قرار گرفت.
گردشگری  و  اجتماعی  فرهنگی،  معاون  فاتحی  مجید  است  گفتنی 
سازمان منطقه آزاد انزلی نیز در این مراسم از اقدامات سازمان منطقه 
آزاد انزلی در حفظ و صیانت از دریای خزر و برنامه ریزی جهت کاهش 
و  گفت  منطقه سخن  زیست  محیط  و  خزر  دریای  به  آلاینده ها  ورود 
اظهار داشت: اجرای طرح ۵ساله تولید برنج ارگانیک به منظور کاهش 
تولید  بزرگ  کارگاه  دو  احداث  شیمیایی،  کودهای  و  از سموم  استفاده 
ورمی کمپوست و اجرای طرح پایلوت تصفیه فاضلاب خانگی روستایی 
به روش ایمهافتانک از اقدامات مهمی است که به منظور کاهش ورود 
دریای  خصوص  به  و  محیط  به  بیولوژیکی  و  شیمیایی  آلاینده های 

کاسپین در منطقه در حال اجراست.
وی در پایان تأکید کرد که هر یک از ما باید مسئولیت های خویش را در 
رابطه با حفظ محیط زیست، پاکسازی آن و حفظ دریای کاسپین بپذیرم.

مجید فاتحی در آئین برگزاری جشنواره دوستی
 با دریای کاسپین اظهار داشت: 

ما باید مسئولیت خودمان را در قبال 
حفظ دریای کاسپین بپذیریم
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ANZALIانزلی 6

با حضور دبیرکل کمیته ملی المپیک، استاندار گیلان و مهندس مسرور

آئین تجلیل از پیشکسوتان ورزش گیلان 
در منطقه آزاد انزلی برگزار شد

مسابقات اتومبیلرانی 400متر درگ )شتاب( برای نخستین بار در 
کشور با حضور 100خودرو در هفت کلاس اتومبیلرانی در منطقه 

آزاد انزلی برگزار شد.
بنا بر این گزارش این دوره از مسابقات برای نخستین بار در کشور در 
مسافت 400متر و به صورت استاندار در مسیر بلوار جدید دسترسی 
منطقه آزاد انزلی با حضور معاون و مدیران این سازمان، مسئولین 
فدراسیون اتومبیلرانی و هیات های ورزشی و ۳هزار نفر از علاقه مندان 

به این رشته ورزشی در فضایی مناسب و مهیج برگزار شد.
پایان این مسابقات در کلاس  ٢0٦اختصاصی محمد نوذری  در 
تهران و در  افتخاری  استپانی خوزستان، شایان  اندره  از فارس، 
کلاس 4سیلندر اتمسفر علیرضا امام قلی پور اصفهان، امید حیدری 
تهران، علی دهقان از فارس به ترتیب مقام های اول تا سوم را 

بدست آوردند.
در بخش خودروهای کلاس 4سیلندر توربو نیز محمد جامعی زاده 

مسابقات اتومبیلرانی درگ 400متر در منطقه 
آزاد انزلی برگزار شد

از  چکامه  محمد  و  خوزستان  کیانی منش  امیر  خوزستان،  از 
خوزستان و در کلاس ٦ و ٨سیلندر سامان خنجری خوزستان، 
امیر ضیایی خوزستان و پیمان تشکری از گیلان به ترتیب مقام 

اول تا سوم را از آن خود کردند.
علی  خوزستان،  از  خنجری  سامان  آزاد  در کلاس  است  گفتنی 
رضوی  خراسان  از  همایون فر  شهروز  و  تهران  شیخ رضایی 

توانستند جایگاه نخست تا سوم را بدست آورند.
لازم به ذکر است با توجه به وضعیت جوی، آب و هوا و شرایط 
ارتفاعي منطقه گیلان و آمادگي هر چه بهتر خودروهاي شرکت 
از 4سال  در هفت کلاس پس  از مسابقات  دوره  این  در  کننده 

نفرات اول توانستند رکورد کشوری را ارتقاء دهند.
و حضور  باران  و  ورزش  شبکه  از  رقابت ها  این  مستقیم  پخش 
مستندسازان، رسانه ها و عکاسان و خانواده ها از دیگر بخش های 

این رقابت جذاب ملی بود.

با حضور  استان گیلان  ورزش  از ۷00پیشکسوت  تجلیل  آیین 
مهندس رضا مسرور رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان 
گیلان،  استاندار  نجفی  محمدعلی  دکتر  انزلی،  آزاد  منطقه 
المپیک، مسعود  ملی  دبیرکل کمیته  مهندس شاهرخ شهنازی 
و  استان  مدیران  گیلان،  جوانان  و  ورزش  مدیرکل  رهنما 
پیشکسوتان ورزش گیلان و معاونین و مدیران سازمان در مرکز 
همایش ها و نمایشگاه های بین المللی سازمان منطقه آزاد انزلی 

برگزار شد.
کمیته  دبیرکل  شهنازی  مهندس  گیلان،  استاندار  نجفی  دکتر 
ملی المپیک، مسعود رهنما مدیرکل ورزش و جوانان گیلان و 
علیرضا هوشنگی مسئول پیشکسوتان استان از سخنرانان این 
اقدامات صورت گرفته در  از گام های موثر و  بودند که  مراسم 
مسرور  مهندس  و  ورزش  حوزه  در  انزلی  آزاد  منطقه  سازمان 
مدیرعامل سازمان به پاس همراهی و حمایت از ورزش استان، 
میزبانی مسابقات ورزشی ملی و بین المللی در سطوح مختلف، 

باشکوه  مراسم  این  میزبانی  و  ورزشی  زیرساخت های  توسعه 
ملی  میادین مختلف  در  در گذشته  که  پیشکسوتانی  از  تجلیل 
و بین المللی برای ورزش استان افتخار آفریند و در حال حاضر 
و  تقدیر  می کنند،  منتقل  جوان  نسل  به  را  خود  تجربیات  نیز 

تشکر کردند .
ورزش  مقام آور  پیشکسوتان  مراسم  این  در  گزارش  این  بر  بنا 
گیلان در فضایی گرم و صمیمی گرد هم آمده و خاطرات ورزشی 
خود را مرور کرده و دغدغه های حوزه ورزشی خود را بیان کردند 
و در ادامه از پوستر و تیزر مستند ۹ با موضوع زندگی سیروس 
قایقران، کاپیتان فقید تیم ملی رونمایی شد، همچنین نمایندگان 
پیشکسوتان ورزش استان به بیان دیدگاه ها و راهکارهای خود 
در ارتقاء ورزش پرداخته و ضمن قدردانی از سازمان منطقه آزاد 
انزلی و سایر نهادهای مسئول به جهت برگزاری چنین همایش 
بزرگی، خواستار تداوم گردهمایی پیشکسوتان جهت الگوسازی 
انجام  و  مرشد  نوای  شدند؛  جوان  نسل  به  تجربیات  انتقال  و 

ورزش باستانی، نواختن موسیقی سنتی فولکلور گیلانی و پخش 
کلیپی از پیشکسوتان ورزش گیلان از مهم ترین بخش های این 

مراسم تجلیل بود.
لازم به ذکر است این آئین تجلیل به منظور نکوداشت از مقام 
پهلوانی،  روحیه  از  برخورداری  و  قهرمانی ها  با  که  ورزشکانی 
و  ملی  عرصه های  در  گیلانیان  غرور  و  هویت  از  بخشی 
بین المللی ورزشی را شکل دادند، برگزار شد و بزرگداشت مقام 
این عزیزان، در راستای فرهنگ سازی آموزه ها و ترویج فرهنگ 
پهلوانی ایرانی-اسلامی؛ و اشاعه فرهنگ احترام به پیشکسوت 
به همراه حمایت از رشته های مختلف ورزشی در جهت ارتقاء 

شاخص های سلامتی جامعه انجام پذیرفت .
گفتنی است در بخش پایانی مراسم با حضور مدیران ارشد حاضر 
از  نمایندگی  به  گیلان  پیشکسوتان  از  تعدادی  از  همایش،  در 
شهدای  خانواده های  و  گیلانی  پیشکسوت  ورزشکار  هفتصد 

ورزشکار استان با اهدای لوح یادبود و تندیس قدردانی شد .

برای نخستین بار در ایران انجام شد
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مجید صیادنورد
کارشناس مناطق آزاد

آغاز دوران زوال یا برآمدن ققنوس مناطق آزاد ایران
دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد ایران؛ علی رغم اینکه طبق 
مصوب  تجاری-صنعتی  آزاد  مناطق  اداره  چگونگی  قانون 
شورایعالی  مصوبه  و  اسلامی  شورای  مجلس  سال 1372 
آزاد  مناطق  داشت(  نام  هماهنگی  شورای  زمان  آن  )در 
مناطق  شورایعالی  تشکیل  تصویب نامه  و  تجاری-صنعتی 
آزاد تجاری-صنعتی و مناطق ویژه اقتصادی که به ترتیب در 

سال های 1372 و 1392 از سوی هیأت دولت تصویب شده 
توسعه  ششم  برنامه  قانون  ماده 23  تبصره  به  مستند  بود؛ 
کشور، به وزارت امور اقتصادی و دارایی کشور منتقل شده، در 
حالی که کلیه وظایف، اختیارات، ساختار و تشکیلات دبیرخانه 
فوق با حفظ شخصیت حقوقی مستقل و با رعایت ضوابط و 

مقررات، لحاظ شود.

براساس بخش پایانی این تبصره وزیر امور اقتصادی و دارایی 
کشور از این به بعد مسئول اجرای قوانین مرتبط با حوزه عمل 
مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی خواهد بود )قانون 
برنامه ششم توسعه کشور( و یادداشت پیش روی به دنبال 
واکاوی نتایج محتمل بر این انتقال و نقش وزارتخانه اقتصاد و 

دارایی کشور در آینده پیش روی مناطق آزاد است.

راند آخر مناطق آزاد!!؟؟
دکتر مسعود کرباسیان برای مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
دولت  در  مناطق  این  است،  آشنا  بسیار  مدیری  کشور 
ایشان رئیس کل گمرک کشور بود  دوم اصلاحات که 
دولت  در  کشور  گمرکات  بر  وی  مدیریت  تجدید  تا 
شاید  دارند،  خاطر  به  خوبی  به  را  روحانی  دکتر  اول 
کارکشته،  مدیر  این  روی  پیش  مهم ترین چالش  بتوان 
تکنوکرات و صاحب نفوذ در جناح های سیاسی مختلف 
کشور را حول محور حفظ تعادل و انصاف میان باورهای 
به  نسبت  حذفی  رویکرد  با  انتقادی  شدت  به  ذهنی 
عملکرد و نقش ترسیم شده برای مناطق آزاد در سپهر 
اقتصاد ایران از سوی وی و در عین حال مسئولیت بر 
عملکرد آنها در قالب وزارتخانه متبوع خود عنوان نمود.

خواهد  او  راه  چراغ  کرباسیان  مدیریتی  تجربه  بی شک 
بود؛ اما وضعیت و موقعیت مناطق آزاد چگونه پیش رفته 
و به چه سرانجامی طی چهار سال اجرای برنامه ششم 
توسعه منتهی خواهد شد؟ مناطقی که حسین نصیری، 
دبیر وقت شورای هماهنگی مناطق آزاد در سال 84 و در 
از  برون رفت  راهکار  تنها  روزهای آخر مسئولیت خود، 
مناطق  این  قانونی  معافیت های  و  مزایا  رأی  به  تفسیر 
از سوی سایر نهادهای دولتی را ارتقاء جایگاه دبیرخانه 
رئیس جمهور  مستقیم  نظر  زیر  جدا  معاون  یک  به 
ارزیابی کرده بود و احکام مدیران عامل آن را شخص 
می کردند،  امضاء  وی  مشاور  و  معاون  تا  رئیس جمهور 
هم اکنون زیرمجموعه وزارتخانه ای شده اند که بیشترین 
چالش در عدم اجرای کامل مزایا و معافیت های قانونی 
جاذبه های  مهم ترین  )که  دارایی  و  گمرک  محور  حول 
سرمایه گذاران داخلی و به ویژه خارجی برای حضور در 
مناطق آزاد ایران بود( را در این وزارتخانه تجربه نمودند.
در  کار  به  مشغول  سرمایه گذاران  اخیر  ماه های  طی 
آینده  خصوص  در  زیادی  سئوالات  کشور  آزاد  مناطق 
و  گمرکی  معافیت های  تداوم  عدم  یا  تداوم  کاری، 
مناطق  سازمان های  مدیران  جایگاه  و  نقش  مالیاتی، 
با  اداری  روی  پیش  مشکلات  و  مسائل  قبال  در  آزاد 
سایر نهادها، آینده کاری مناطق آزاد به عنوان ارگان و 
نهاد مستقل ناظر و مسئول در این مناطق، و نوع رابطه 
این سازمان ها و وزارت اقتصاد و ادارات کل استانی این 
وزارتخانه و تداوم منابع درآمدی و قدرت هزینه کرد این 
بودجه ای  ردیف  از  آزاد  )مناطق  خود  بودجه  بر  مناطق 
دولتی برخوردار نبوده و طی این سال ها از طرق مختلف 
قانونی اقدام به تأمین منابع مالی برای هزینه کرد احداث 
پروژه های زیرساختی خود می کردند، حال اگر درآمدهای 
مناطق آزاد به خزانه عمومی کشور عودت داده و سپس 
شود،  بازگردانده  آنها  به  کشور  سالیانه  بودجه  قالب  در 
می شود(؛  چگونه  آزاد  مناطق  بودجه ای  مالی  وضعیت 
به  قادر  کسی  که  است  حالی  در  این  و  هستند  مواجه 

پاسخگویی صحیح و صریح به سئوالات فوق نیست.

اما در قبال این چالش قانونی، چه 
فرصت هایی را می توان جستجو نمود

رأی  به  تفسیر  از  جلوگیری  چالش  نخستین  بی شک 
محل  از  مناطق  درآمدهای  مالی  تأمین  خصوص  در 
دهه  دو  طی  است.  کالا  سیف  عوارض  15درصدی 
گذشته نهاد گمرک از خروج 15درصد از منابع درآمدی 
خود و خزانه ملی در گمرکات مناطق آزاد صرفا به دلیل 
الزامات قانونی چشم پوشی کرد. در نتیجه زمانی که این 
دو نهاد زیرمجموعه یک وزیر باشند )وزیری که حداقل 
بر  مبتنی  ذهنیت  از  بود(،  ایران  گمرکات  رئیس  8سال 
برطرف  جهت  مساعی  تشریک  و  همکاری  به  رقابت 
حرکت  شخصی،  برداشت  و  ذهنی  دغدغه های  نمودن 

می کنند.
این مسیر و فرصت برای همکاری در حوزه های مالیاتی 

و بانکی و بیمه ای نیز قابل تعمیم است.
گمرکی  حوزه  در  اخیر  است طی سال های  ذکر  شایان 
مناطق آزاد و گمرک کشور به تراضی مهمی در زمینه از 
میان بردن شبهات در خصوص اتهام محل قاچاق کالا 
اقدام،  این  یافته اند و  آزاد دست  به کشور بودن مناطق 
حضور گمرک در درب های ورودی کالا به مناطق آزاد 
است که بر این اساس، تمامی مبادی ورودی- خروجی 
تحت  اصلی  سرزمین  به  مناطق  از  و  مناطق  به  کالا 

نظارت گمرک قرار گرفته است.
به  تفسیر  و  چالش های  خصوص  در  دیگر  سوی  از 
معافیت های  قانون  اجرای  زمینه  در  استانی  رأی های 
20ساله مالیاتی از سوی ادارات مالیاتی همکار با مناطق 
آزاد، طرفین طی سال های اخیر به منظور برطرف شدن 
و  اقتصادی  فعالین  به  خدمت رسانی  تسهیل  و  شبهات 
مالیاتی  اظهارنامه های  ارائه  به  تولیدی،  سرمایه گذاری 
استان  مرکز  یا  و  شهرستان  مالیاتی  ادارات  به  مناطق 
همکاری  به  زمینه  این  در  و  داده  رضایت  آزاد  مناطق 

پرداخته اند.
چشم امید ترکان و مدیران عامل مناطق آزاد طی دو سه 
ماه اخیر به برطرف شدن تنها بند قانونی اعمال نشده 
در مناطق آزاد کشور بعد از گذشت 24سال است و این 
بند حول محور حضور بانک و موسسات مالی و بیمه ای 
و  مصاحبه ها  در  می توان  را  مهم  این  و  است  خارجی 

سخنان آنها حول محور لزوم ارتقای مناطق آزاد کشور 
مالی  آزاد  مناطق  یعنی  چهارم  نسل  آزاد  مناطق  به 

جستجو کرد. 
قانون  ماده هجدهم  دوم  تبصره  در  است  ذکر  به  لازم 
توسط  شعبه  افتتاح  کشور،  آزاد  مناطق  اداره  چگونگی 
بانک ها و یا موسسات اعتباری اعم از ایرانی و خارجی 
بانک  تأیید  و  آزاد  منطقه  سازمان  پیشنهاد  به  موکول 
مرکزی شده و در ماده 28 قانون چگونگی اداره مناطق 
آزاد کشور نیز تأسیس و فعالیت موسسات بیمه ایران و 
با سرمایه داخلی و خارجی و شعب و نمایندگی های آنها 
و موسسات کارگزاری بیمه در مناطق آزاد کشور مجاز 
پیشنهاد  به  که  است  مقرراتی  تابع  و صرفا  اعلام شده 
خواهد  وزیران  هیأت  تصویب  به  ایران  مرکزی  بیمه 

رسید.
طرفه اینکه طی ربع قرن از حضور مناطق آزاد در سپهر 
اقتصادی ایران و در حالی که این قانون به عنوان مصوبه 
مجلس شورای اسلامی که مورد تأیید و تصویب شورای 
نگهبان قرار گرفته و بعد از گذشت سال ها، تاکنون به 
در  کشور،  مرکزی  بیمه  و  مرکزی  بانک  متعدد  دلایل 
فضای  ایجاد  به  موفق  آزاد،  مناطق  با  همکاری  مسیر 
قانونی لازم جهت اجرای این مزیت قانونی نشده و عملا 
هنوز شرکت بیمه ای یا بانک و شعبه بانک خارجی )حتی 
شرکت بیمه ای و بانک خارجی با مشارکت طرف ایرانی( 

در مناطق آزاد کشور فعالیت نمی کنند.
حضور  امکان  نمودن  فراهم  حوزه  در  نقیصه  این  البته 
شرکت های بیمه ای خارجی نیز وجود دارد، در واقع بیمه 
به  موفق  این سال ها  آزاد طی  مناطق  و  ایران  مرکزی 
قانون  دیگر  شدن  اجرایی  برای  لازم  بسترهای  ایجاد 

مغفول مانده مناطق آزاد نشدند.
بر  علاوه  سرمایه گذار  جذب  و  حضور  برای  بی شک 
لزوم  و  ترانزیتی  عمرانی،  زیرساخت های  وجود  اهمیت 
اجرای مزایا و معافیت های قانونی، فراهم نمودن امکان 
حضور و فعالیت بانک ها و موسسات بیمه ای خارجی در 
مناطق آزاد که در قانون بر آن تصریح شده و می تواند 
به  کشور  سراسر  در  تعمیم  برای  پایلوتی  عنوان  به 
این  است.  اهمیت  حائز  بسیار  نیز  بپردازد  نقش  ایفای 
سرمایه گذاران  روانی  اعتماد  تأمین  و  اقناع  برای  مهم 
الزامی است. همه عزیزان متفق القول  ایران  خارجی در 
پروژه  قالب  در  منفی  تبلیغات  و  روانی  جنگ  وجود  به 
القای ایران هراسی طی چهار دهه اخیر صحه می گذارند، 
در  ایرانی  سرمایه گذار  عنوان  به  عزیز  خواننده  شما  آیا 
نداشته،  وجود  ایرانی  بانک  ایران،  سفارت  که  کشوری 

حضور پیدا می کنید؟؟!!
به  نزدیک  بیمه ای  بانکی،  فرهنگ  در عین حال وجود 
اقتصادی  فرهنگ  در  ریشه  یا  بین المللی  استانداردهای 
کشور مبدأ سرمایه گذار و ضمانت های حقوقی مترتب بر 
آن می تواند زمینه های اعتماد سرمایه گذاران خارجی در 

مناطق آزاد را فراهم نماید.
بالاترین فرصت پیش روی مناطق آزاد در قانون جدید، 
سرفصل همکاری با سازمان سرمایه گذاری و کمک های 
اقتصادی و فنی ایران است. این سازمان که مهم ترین 
زمینه جذب سرمایه گذار  ایران در  نهاد حاکمیتی دولت 
معرفی  برای  مهمی  محل  به  می تواند  است،  خارجی 
مزایا و معافیت های مناطق آزاد به منظور جذب مستقیم 

سرمایه گذار خارجی در این مناطق تبدیل شود.
نکته جالب توجه اینکه این مهم در استان ها از قابلیت 
تعمیم و عملکرد مثبت بیشتری برخوردار است، به این 
معنی که امکان ارتقای مناطق آزاد به اولین و مهم ترین 
مکان برای معرفی فرصت های سرمایه گذاری هر استان 
دور  چندان  نه  سال های  در  که  چرا  می شود،  فراهم 
جایگاه  استان  سرمایه گذاری  بسترهای  در  آزاد  مناطق 

اصلی و محوری نداشتند.
امید است در سایه تحولات قانونی ترسیم شده از سوی 
مجلس، فضای لازم برای رسیدن به فهم مشترک در 
وزارت  مجموعه  نهادهای  سوی  از  مزایا  کامل  اجرای 
امور اقتصادی و دارایی در مناطق آزاد کشور فراهم شود.

آینده مناطق آزاد را چگونه می توان 
تصویرسازی کرد؟

یا  و  جاری  سال  طی  قانون  این  اجرای  منتظر  باید 
روحانی  دکتر  برای  که  پذیرفت  و  بود  آتی  سال های 
توافق بر اقتصاد کلان کشور و الزامات ملی برای برون 
رفت از چالش های پیش روی اقتصادی همچون مشکل 
بیشتری  اهمیت  حائز  کشور  اقتصادی  رکود  و  اشتغال 
کشور،  سیاسی  اقتصاد  معادلات  در  نتیجه  در  و  است 
مناطق آزاد زمین مناسبی برای نزاع و چالش با مجلس 

شورای اسلامی ارزیابی نمی شود.
در عین حال نمی توان از نظر دور داشت که این قانون 
در چارچوب یک تبصره و نه یک ماده قانونی جداگانه به 
تصویب رسیده و این مهم راه را برای تعامل به منظور 
بازتعریف و رأی گیری در مجلس برای حذف و یا تغییر 
متن و نهاد مسئول مناطق آزاد هموار کرده است! یعنی 
از  رفت  برون  برای  دولت  به  را  پالس  این  نمایندگان 

چالش های احتمالی منتقل کرده اند. 
در صورت عدم موفقیت قانون جدید، راه حل برون رفت 
چیست؟ در صورت بروز مشکل، راه حل قانونی تقاضای 
بازبینی تبصره ماده 23 برنامه ششم توسعه کشور از سوی 
نمایندگان محترم مجلس است که با قید دو فوریت به 

مجلس ارائه شود.
طنز تلخ پیشنهاد فوق این واقعیت است که 7منطقه آزاد 
در  90نماینده  بر  افزون  دارای  کشور  5استان  در  فعلی 
مجلس شورای اسلامی می باشند، یعنی از قابلیت اعمال 
قدرت یک سوم آرای نمایندگان برخوردارند؛ اما تعامل 
از سوی دو طرف و به ویژه مناطق آزاد به گونه ای بوده 
که به فهم مشترک در وجود امکانات قانونی و نهادی 

نظارتی متنوع بر عملکرد مناطق آزاد، نائل نشده اند.
پیشنهادی در عین  از سوی وزیر  ارائه شده  برنامه های 
حال که بر مهم ترین چالش های مناطق آزاد استوار شده، 
امیدوار کننده بوده و در نگاه ارائه دهنده برنامه می توان 
را  مناطق  این  مسائل  از  رفت  برون  منظور  به  تلاش 
مشاهده کرد. حال باید منتظر ماند و دید اولا عنوان دبیر 
دکتر  آیا  می ماند؟  باقی  محفوظ  آزاد  مناطق  شورایعالی 

و  رئیس جمهور  با شخص  ارتباط  کاریزما،  آن  با  ترکان 
مزایا  اعمال  در جهت  ارتباطات که  این  از  ناشی  اقتدار 
و معافیت های قانونی مناطق آزاد از آن بهره برده بود، 
از جایگاه به عنوان مشاور رییس جمهور، پذیرای فعالیت 
طرفه  بود؟  خواهد  اقتصاد  وزیر  زیرمجموعه  عنوان  به 
اینکه مرتضی الویری، حسین نصیری، محمود صلاحی، 
نزدیکی که  ارتباطات  بدلیل  ترکان  اکبر  و  بقایی  حمید 
قابل  کاریزمایی  دارای  داشتند،  وقت  رئیس جمهور  با 
بودند،  آزاد  مناطق  مسائل  از  رفت  برون  برای  قبول 
)در  شورایعالی  دبیرخانه  جدید  مسئول  با  دید  باید  حال 
ظرفیت های  از  می تواند  ترکان(  دکتر  استعفای  صورت 
وزیر محترم همچون رئیس جمهور در پیش بردن اهداف 

مناطق آزاد بهره برد؟ باید منتظر بود و اعتماد کرد.
از  آزاد  مناطق  افتادن  فرو  اینجانب  زعم  به  گرچه 
یک  اقتصاد  محترم  وزیر  به  جمهور  ریاست  دامن 
مناطق  این  بی کران  فرصت های  اثبات  برای  فرصت 
اما  است،  سرمایه گذاری  جذب  مختلف  حوزه های  در 
مناطق  هنوز  24سال  از  بعد  که  کرد  انکار  نمی توان 
یک  خم  اندر  ملی  اقتصاد  برنامه های  در  ایران  آزاد 
کوچه اند!!؟؟ یعنی مناطقی که دولت و مجلس ضامن 
توسعه  در  می توانند  چگونه  نیستند،  آنها  قابلیت های 
سیاست های  یازدهم  بند  قالب  در  اسلامی  ایران 
به  رهبری  معظم  مقام  مقاومتی  اقتصاد  ابلاغی 
به  قانون  این  دیگر  از سوی  بپردازند؟؟!!  نقش  ایفای 
محلی- خودگرانی  طرح  نخستین  در  شکست  نوعی 
اداری  سیستم  از  تمرکززدایی  راستای  در  منطقه ای 
براساس  آزاد  مناطق  که  چرا  است!!  کشور  حکومتی 
تمامی  تجمیع  با  اداری  بوروکراسی  کاهش  الگوی 
خدمت رسانی   تسهیل  جهت  در  خدمتگذار،  نهادهای 
خودگران  صورت  به  بودجه  تأمین  با  که  شدند  ایجاد 
در مسیر کاهش اتکا به بودجه عمومی و خزانه کشور 
یا  مجریان  قانون،  این  اجرای  نتیجه  در  بردارند،  گام 
قانون  این  کامل  اجرای  بر  موثر  نهادهای  و  عوامل 
آزاد  مناطق  ایجاد  ایجابی  اهداف  استیفای  عدم  در 
زایش  به  می توان  آیا  اما  کرده اند!!  عمل  ناموفق 
آنها  حاکمیتی  جایگاه  تعالی  و  آزاد  مناطق  ققنوس وار 
به  امید  ضمن  باید  بود؟  امیدوار  وزیر  معاون  حد  در 
اقتصادی  امور  وزارت  در  همکار  نهادهای  با  تعامل 
تثبیت  برای  فرصتی  را  قانونی  چالش  این  دارایی،  و 
بین المللی  و  داخلی  اقتصاد  در  آزاد  مناطق  جایگاه 

ایران قلمداد کرد و از آن بهره برد. 
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President Hassan Rouhani in a decree on 
Sunday appointed Ali-Asghar Mounesan as 
the new director of the Cultural Heritage, 
Tourism, and Handicrafts Organization.
Mounesan, 47, holds a PhD in civil engi-
neering from Tehran’s Sharif University of 
Technology. He has served as the managing 
director of Kish Free Zone Organization.
He replaced Zahra Ahmadipour who held 
the post since November 2016.

Mounesan named Iran’s 
new tourism chief

Russia’s Volgograd to host 
1st exhibit of Iranian 

products

Over 12m tons of goods 
loaded, unloaded at Iranian 

ports in a month

Iran, Armenia agree to boost co-op on FTZs

Health tourism could fetch Iran $7b a year

In a meeting between Iranian Pres-
ident’s Advisor Akbar Torkan and 
Armenian Minister of Econom-
ic Development and Investments 
Suren Karayan, the two sides 
mulled over expansion of coop-
eration on both sides› free trade 
zones (FTZs), IRNA reported on 
Wednesday.
Torkan, who is also the secretary 
of Iran’s Free Trade, Industrial and 
Special Economic Zones Council, 
named Armenia Iran’s bridge for 
transporting and exporting goods 
to Europe.
The two countries can even export 
their jointly manufactured prod-

The Iranian minister of cooper-
atives, labor and social welfare 
has said that the country has a 
potential to earn $7 billion in 
revenues through attracting one 
million health tourists on a year-
ly basis.
Relative wallet-friendly services 
can be considered as the main ad-
vantage of medical tourism in Iran, 
Ali Rabiei said in an address to an 
international conference held in 
Hama Hotel in Tehran on Tuesday 
evening, to which business repre-
sentatives from over 30 courtiers 
attended.
Rabiei also pointed to lack of in-
tegrated management and proper 
advertisement as factors that have 
hampered medical and health tour-
ism sectors in the country despite 
high quality of services and low 
prices, IRIB reported.
Health-tourism companies from 

ucts to other countries, he said.
 He also underlined the capability 

more than 30 countries including 
the Netherlands, Germany, France, 
China, Canada, Brazil, Russia, 
Ukraine, Turkey, Azerbaijan, 
Georgia, Belarus, Bulgaria, Roma-
nia and Uzbekistan are supposed to 
collaborate with Iran in this regard. 

of Iranian contractors in develop-
ing free trade zones in Armenia, in 

Earlier this month, Iran signed 
agreements with 13 neighboring 
countries with the aim of develop-
ing and reorganizing its medical 
tourism sector. Patients from Iraq, 
Azerbaijan, Armenia and the Per-
sian Gulf littoral states constitute 
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Eurasian Economic Union expects to sign free 
trade deal with Iran this year

A temporary agreement on establishing a free 
trade zone between the Eurasian Economic 
Union (EAEU) and Iran may be signed in 
2017, Chairman of the Eurasian Economic 
Commission (EEC) Board Tigran Sargsyan 
said Monday.

Negotiations between the Eurasian Economic 
Union (EAEU) and Iran on a temporary free 
trade zone agreement are expected to be fin-
ished by the next EAEU summit, scheduled 
for October 11.
«The decision has been taken to speed up 

case the required infrastructure is 
provided by the country›s govern-
ment.
The Armenian minister, for his 
part, said that his government 
has always paid a specific atten-
tion to its economic and trade 
relations with Iran, adding that 
by manufacturing a wide range 
of products in their own free 
trade zones and exporting them 
to Europe, Iran and Armenia can 
renovate the region’s economic 
relations.
As reported, Iranian Ambassador 
to Yerevan Kazem Sajjadi was also 
present in the meeting.

the largest number of travelers who 
visit Iran annually for medical ser-
vices.
Moreover, the state-run Tourism 
Holding Company, affiliated with 
the Social Security Organization, 
is to unveil a comprehensive plan, 
which will be implemented with 
the participation of 22 hospitals 
and over 200 physicians, special-
ists, and surgeons.
The Ministry of Health registered 
some 105,000 inbound patients 
over the past Iranian calendar year 
(March 2016-March 2017), ISNA 
quoted a tourism official as saying 
back in July.
Iran has launched extensive plans 
to bolster its tourism sector. Under 
its 2025 Tourism Vision Plan, the 
country is expecting to increase the 
number of tourism arrivals from 
4.8 million in 2014 to 20 million 
in 2025.

the work to sign the agreement with Iran. We 
expect the document to be signed in 2017,» 
Sargsyan told reporters following a meeting 
of the Eurasian Intergovernmental Council in 
Astana.
In June, the EEC, with is the bloc›s main ex-
ecutive body, said that the EAEU and Iran 
had finished working on the text of the tem-
porary free trade zone agreement and that 
the sides will continue talks on liberalizing 
mutual market access and coordinating tariff 
obligations in the near future.
Earlier, the Iranian ambassador to Russia said 
that the country is interested in economic 
projects of the Shanghai Cooperation Organ-
ization (SCO) member states, the EAEU and 
the Chinese Silk Road.
In 2016, Russia and Iran agreed to pay for 
bilateral supplies of products in national cur-
rencies, stepping up economic cooperation.
The EAEU, comprising Russia, Armenia, 
Belarus, Kazakhstan and Kyrgyzstan, is an 
international organization that encourages 
regional economic integration through the 
free movement of goods, services, and people 
within the union.

An exclusive exhibition for Iranian goods 
kicked off in the Russian city of Volgograd 
on Wednesday, Trade Promotion Organiza-
tion (TPO) of Iran reported.
Centered on economic capabilities of Iran’s 
northern Mazandaran Province, the five-day 
exhibition covers a variety of areas includ-
ing dairy products, aquaculture, food, crafts, 
carpets and construction materials.
The inauguration ceremony was attended 
by a handful of Iranian and Russian officials 
including Iran’s ambassador to Russia.

Some 12.631 million tons of goods were 
loaded and unloaded at ports of Iran during 
the fourth Iranian calendar month, Tir, (June 
22 – July 22), with 2.3 percent fall from 12.93 
million tons in its previous month, Tasnim 
news agency reported on Wednesday.
Last October, Iran’s Ports and Maritime 
Organization (PMO) Managing Director 
Mohammad Saeednejad said that the or-
ganization has it on the agenda to increase 
the current 209 million-ton capacity of the 
country’s trade ports to 217 million tons.


